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    W dniach 19–20 października w Spale obra-
dował sprawozdawczo-wyborczy XXXI Krajowy 
Zjazd Delegatów NSZZ „Solidarność”. 248 dele-
gatów na KZD dokonało wyboru władz Związku na 
kadencję 2023–2028 i nakreśliło kierunki działań 
Solidarności na najbliższe lata. Krajowy Zjazd 
Delegatów jest najwyższą władzą stanowiącą  
w NSZZ „Solidarność”. Stanowią go delegaci wy-
brani przez walne zebrania delegatów regionów. 
Ponadto w skład KZD wchodzą przewodniczący 
zarządów regionów i rad krajowych sekretariatów 
branżowych oraz przewodniczący Rady Krajowe-
go Sekretariatu Emerytów i Rencistów. 

W rozpoczęciu obrad wzięli udział przedstawicie-
le najwyższych władz państwowych z prezydentem 
RP Andrzejem Dudą i premierem Mateuszem Mo-
rawieckim na cze-
le. Prezydent RP  
w swym wystą-
pieniu zaznaczył, 
że NSZZ „Solidar-
ność” to symbol 
polskiej wolności. 
– Jestem dumny 
z dzieła, które przez ostatnie 8 lat wspólnie zreali-
zowaliśmy – mówił Andrzej Duda. – Nie mam żad-
nych wątpliwości, że dzięki realizacji tych wspólnych 
postulatów Polska wygląda dziś znacznie lepiej niż 
przed rokiem 2015. Bardzo dziękuję Solidarności. 
Nie mam wątpliwości, że zadania, które przyjmuje na 
siebie Niezależny Samorządny Związek Zawodowy 
„Solidarność”, w istocie są działaniami progospo-
darczymi, prospołecznymi, a ostatnie lata pokazały 

dobitnie, że tak właśnie jest. Realna poprawa warun-
ków życia w Polsce ogromnej rzeszy ludzi, powrót 
tych, którzy wyjechali za granicę szukać szansy, 
szukać pracy. Dziękuję za trudny czas 2020–2021 
roku. Za wspólną walkę, by ochronić miejsca pra-
cy. – Będę konsekwentnie realizował tę politykę, do 
której zobowiązywałem się wspólnie z Solidarnością. 
(…) Możecie być pewni, że ja z tej drogi nie zejdę. 
Możecie być pewni, że będę bronił wszystkich usta-
leń i zobowiązań, które zostały w ostatnich latach 
zrealizowane – podkreślał prezydent. 

Andrzej Duda odznaczył Krzyżem Komandorskim 
Orderu Odrodzenia Polski działaczy związkowych 
dziękując im w ten sposób, za pracę na rzecz milio-
nów ludzi pracy i kraju.

– Niezależnie od wyniku wyborów PiS będzie 
stać na straży praw pracowniczych – zapewniał 

podczas XXXI 
Krajowego Zjazdu 
Delegatów NSZZ 
„Solidarność” pre-
mier Mateusz Mo-
rawiecki. 

– „Solidarność 
to jedność serc, 
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umysłów i rąk zakorzenionych w ideałach, które są 
zdolne przemieniać świat na lepsze”. (…)  Słowa bł. 
ks. Jerzego Popiełuszki muszą być dla nas drogo-
wskazem.

To nie przypadek, że Zjazd odbywa się w 39. 
rocznicę zamordowania ks. Popiełuszki, który był dla 
nas wszystkich przewodnikiem na drodze do wolno-
ści, do niepodległości, ale także drogą do rozpozna-
wania ścieżek lepszego świata – mówił  w swoim 
wystąpieniu szef rządu. 

- W roku 2015 roz-
począł się skuteczny 
dialog ze stroną rzą-
dową. (…) Solidarność 
na przestrzeni wielu lat 
stanęła na wysokości 
zadania, aby nie tylko rozpoznawać wielkie wyzwa-
nia teraźniejszości, ale by cywilizować ustrój, aby 
polityka społeczna stała się fundamentem tego, co 
ważne dla narodu – powiedział premier.

- Niezależnie od powyborczego obrotu wy-
darzeń formacja, którą mam zaszczyt reprezen-
tować, Prawo i Sprawiedliwość, będzie stała na 
straży praw pracowniczych. Będzie stała rów-
nież na straży polityki społecznej i prorodzinnej! 
Wolny wybór bez możliwości włożenia czegoś 
do garnka albo z koniecznością wiązania końca  
z końcem od pierwszego do pierwszego jest do 
pewnego stopnia iluzją - mówił na zakończenie.

– Już słyszymy w przestrzeni publicznej wypo-
wiedzi parlamentarzystów tak zwanej demokratycznej 
opozycji, którzy mówią, że być może trzeba zwe-
ryfikować świadczenie 800 plus, czyli świadczenie 
godnościowe. Już zastanawiają się, czy będzie wy-
płacana 13. i 14. emerytura – mówiła Marlena Maląg, 
minister rodziny i polityki społecznej, która też  była 
jednym z gości XXXI Krajowego Zjazdu Delegatów 
NSZZ „Solidarność”.

- Chciałabym podziękować Solidarności za 
możliwość współpracy i tworzenia wielkich pro-
jektów dla polskich rodzin, dla drugiego człowie-
ka. Prowadzimy dialog z Solidarnością i to dzięki 
Solidarności dzisiaj możemy powiedzieć, że pol-
scy pracownicy mają zagwarantowaną minimalną 
stawkę godzinową, godną płacę minimalną, że zli-
kwidowano syndrom pierwszej dniówki. Wprowa-
dzono wiele potrzebnych zmian dzięki trudnemu, 
ale bardzo konstruktywnemu dialogowi – mówiła 
minister rodziny i polityki społecznej.

- Ostatnie porozumienie, które zostało podpisane 
z rządem 7 czerwca br., przywraca emerytury pomo-
stowe, one dalej będą funkcjonowały, ich wygasający 

charakter został usunięty. Zmiany wprowadzone do 
ustawy Kodeksu Pracy, aby chronić działaczy związ-
kowych w miejscach pracy, często są zwalniani, po-
zostawali bez środków do życia, ale też pracownicy 
będący pod szczególną ochroną – stwierdziła.

Minister Maląg podkreśliła znaczenie dialogu 
społecznego dotychczas prowadzonego pomiędzy 
związkiem zawodowym a rządem. – Dialog musi 
być konstruktywny, musi służyć rozwojowi i tak dzia-

ła Solidarność. Jest 
bardzo wymagająca, 
ale to jedność dusz 
i serc dla drugiego 
człowieka, dla pol-
skich rodzin. Jako 
minister odpowie-

dzialny za politykę rodzinną, za rynek pracy, za po-
litykę społeczną czuję się zaszczycona i chciałabym 
podziękować wszystkim działaczom Solidarności,  
a panu przewodniczącemu Piotrowi Dudzie życzę, by 
dalej w tak konstruktywny sposób prowadził NSZZ 
„Solidarność” – podsumowała.

W podobnym tonie wypowiadała się też podczas 
XXXI Krajowego Zjazdu Delegatów NSZZ „Solidar-
ność” główna inspektor pracy Katarzyna Łażewska-
-Hrycko. – Bardzo dziękuję panu przewodniczącemu 
Piotrowi Dudzie za to, że Państwowa Inspekcja Pracy 
zawsze może na Solidarność liczyć. My staramy się 
Państwa wspierać i wiemy, że zawsze na wsparcie 
związku możemy liczyć. Wiemy, że możemy polegać 
na Niezależnym Samorządnym Związku Zawodowym 
„Solidarność” – mówiła. 

Szefowa PIP podziękowała za współpracę z So-
lidarnością i zapowiedziała jej kontynuację. – Trudno 
nie wspomnieć o wyzwaniach, które stoją przed nami, 
a są związane z nowymi technologami. Sztuczna in-
teligencja, automatyzacja z jednej strony są dużym 
ułatwieniem dla pracowników, ale też wyzwaniem – 
mówiła K. Łażewska-Hrycko.
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Część roboczą Zjazdu rozpoczęto od wyboru 
przewodniczącego Komisji Krajowej NSZZ „Soli-
darność” na nową pięcioletnią kadencję związkową 
2023–2028. Jedynym kandydatem na tę funkcję był 
dotychczasowy przewodniczący Związku Piotr Duda, 
który otrzymał 211 głosów delegatów. Łącznie odda-
no 232 ważnych głosów. To czwarta kadencja Piotra 
Dudy, który na czele Solidarności stoi od 2010 roku.

– Bardzo dziękuję za zaufanie i wybór. To dla 
mnie wielki zaszczyt i kolejna kadencja. Ale tak jak 
w pierwszej kadencji, tak i w tej, nie zamierzam 
zmniejszać tempa, tylko tak samo, a nawet jesz-
cze mocniej działać na rzecz naszego kochanego 
związku zawodowego Solidarność. Tak jak zawsze 
Piotr Duda jest sobą. Moje drzwi są dla was otwarte, 
macie do mnie numer telefonu. Wracamy do roboty 
i do przodu – powiedział po wyborze na przewodni-
czącego Piotr Duda.

Zapytany o decyzję zarządu PO ws. wyznacze-
nia Donalda Tuska na kandydata na premiera, Piotr 
Duda podkreślił, że od 2010 r. starał się współpraco-
wać z rządem Tuska. – Ale do tanga trzeba dwojga. 
Kolejne spotkania z panem premierem nie przynosiły 
żadnych efektów i ten dialog skończył się na ulicy – 
przypomniał.

– Ja mam doświadczenie z panem premierem 
Tuskiem i nie obawiam się. Chcę prowadzić dialog, 
jeżeli druga strona nie będzie chciała dialogu, to my 
jesteśmy przygotowani na każdą ewentualność, łącz-
nie z wojną na ulicy – zapowiedział przewodniczący 
NSZZ „Solidarność”.

W drugim dniu obrad XXXI Krajowego Zjazdu 
Delegatów NSZZ „Solidarność”, który odbywał się 
w tym roku pod hasłem „Ty nas obudziłeś, my Cię 
obronimy”, delegaci wybrali skład nowej Komisji 
Krajowej na kadencję 2023–2028. Delegaci zde-
cydowali, że w skład nowej Komisji Krajowej NSZZ 
„Solidarność”, wejdzie 56 osób, a ponadto w Ko-
misji Krajowej zasiadą przewodniczący Regionów 
NSZZ „Solidarność” oraz Sekretariatów Branżowych. 

Z Regionu Małopolskiego w skład nowej KK wcho-
dzą: 

• Tomasz Zaborowski, - automatycznie jako 
Przewodniczący ZRM,

• Andrzej Bal, 
•  Andrzej Gębara
•  Leszek Jankowski, 
•  Jerzy Jaworski, 
•  Maciej Kłosiński,
•  Krzysztof Kotowicz,
•  Daniel Pokuta. 

Natomiast w skład Krajowej Komisji Rewizyjnej, 
jako reprezentant Małopolski został wybrany Maciej 
Kania. 

Zjazd podjął też uchwałę dotyczącą nadania tytułu 
„Zasłużony dla NSZZ „Solidarność”.” Łącznie zostało 
przyznanych 20 tytułów, w tym z Małopolski wyróżnio-
ne zostały 2 osoby: Władysław Kielian z ArcelorMittal 
Kraków oraz Mieczysław Synowski z Refractories 
(dawne Zakłady Materiałów Ogniotrwałych w Hucie  
Sendzimira). XXXI Krajowy Zjazd Delegatów przyjął  
następujące uchwały:
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- Uchwałę Programową XXXI Zjazdu   
      NSZZ „Solidarność”, 
- Uchwałę w sprawie zmian w Statucie NSZZ „S”, 
- Uchwałę w sprawie przedmiotu i terminu 
obrad XXXII KZD w 2025 r., 
- Uchwałę w sprawie upoważnienia Komisji Kra-
jowej Związku do zmian redakcyjnych w przyję-
tych przez Zjazd dokumentach, 
- Uchwałę w sprawie zmian uchwały nr 5 XIX 
KZD w sprawie działalności finansowej Związku. 
Poza tym XXXI Krajowy Zjazd Delegatów przyjął 

przez aklamację dwie uchwały. W związku z przypa-
dającą w przyszłym roku 40. rocznicą męczeńskiej 
śmierci bł. ks. Jerzego Popiełuszki NSZZ „Solidar-
ność” ogłosił rok 2024 rokiem bł. księdza Jerzego 
Popiełuszki. W drugiej uchwale KZD potępił ataki na 
Ojca Świętego i stanął w obronie dobrego imienia 
św. Jana Pawła II.

KZD przyjął też stanowiska i apele w dotyczące 
sytuacji w wielu branżach i regionach.

Obrady Zjazdu zakończyło uroczyste ślubowanie 
nowowybranych członków Komisji Krajowej i odśpie-
wanie Hymnu „Solidarności”. 

Adam Zyzman

- Jakie zadania stawiasz przed sobą jako no-
wowybrany członek Komisji Krajowej?

- Według mnie głównym zadaniem powinno być 
odbudowywanie małych i średnich organizacji za-
kładowych, które znikły lub znikają z powodu bra-

ku członków. Trze-
ba robić wszystko, 
by znów zaistniały, 
ewentualnie łączyć 
je w komisje między-
zakładowe, bo gdy 
ginie jakaś organiza-
cja, to ci członkowie 
którzy tam jeszcze 
są, sami nie przepi-
szą się do innej or-
ganizacji. To zawsze 
dzieje się ze stratą 

kilku ludzi, którzy mogliby być jeszcze aktywni. Po 
prostu trzeba w takich sytuacjach nie godzić się na 
rozwiązanie organizacji, ale szukać nowych członków 
spośród młodych pracowników, którzy dołączyliby 
do takiej upadającej organizacji, wzmocnili ją i sami  

zaangażowali się w obronę spraw pracowniczych. 

- Łatwo powiedzieć szukać wśród młodych, 
podczas, gdy młodzi wcale się nie garną do pracy 
związkowej, a czasem nawet nie wiedzą, że takie 
organizacje działają w ich zakładzie, bo po prostu 
ich to w ogóle nie interesuje. 

- Ja jestem z Nowej Huty, gdzie tydzień temu 
odbywał się Bieg im. B. Włosika, w trakcie którego 
odbywał się też turniej wiedzy o historii Nowej Huty, 
Bogdanie Włosiku  i „Solidarności” wśród nowohuc-
kich szkół. I, o dziwo, cieszył się on sporym zainte-
resowaniem młodych ludzi. A więc tę wiedzę można 
przekazywać ludziom młodym i zainteresować ich 
lokalną historią najnowszą, a tym samym historią  
i wartościami Związku. W organizacjach związko-
wych musimy uaktywniać i dopuszczać do współ-
stanowienia młodszych od siebie działaczy, póki im 
się jeszcze chce.

- W Regionie Małopolskim identyfikowany je-
steś głównie jako działacz branżowy Metalowców, 
jakie sprawy tej branży chciałbyś załatwić w cza-
sie rozpoczynającej się kadencji? 

- W tej chwili coraz głośniejsze są sprawy za-
pobiegania zmianom klimatu i kompleks problemów 
wynikających z europejskiego programu Fit for 55. 
Ja nie wiem, czy to jest dobry pomysł, bo sama Unia  
i tak niczego nie zmieni w skali świata, bo przemysły 
emitujące gazy cieplarniane przeniosą się tylko na 
inne kontynenty. Poza tym w odniesieniu do hutnic-
twa jest to pomysł wymyślony przez jakichś teore-
tyków zza biurka, bo jak wie każdy metalowiec nie 
ma innego sposobu wytapiania stali, jak tylko przy 
użyciu węgla! Tymczasem cały świat rozwija się z co-
raz większym zapotrzebowaniem stali, jako surowca  
i budulca i nowe huty powstają wszędzie, tylko nie 
w Europie, bo bez stali staną inne dziedziny życia. 
Stosowanie pieców elektrycznych to oszukiwanie 
nie znających się na metalurgii, bo w nich wsadem 
może być wyłącznie złom stalowy z produktów które 
były już kiedyś wyprodukowane. Natomiast nowa 
stal wytapiana z rudy żelaza musi być produkowana 
z zastosowaniem węgla, bo jest on naturalną czę-
ścią składową stali. I musimy ją produkować w ten 
sposób, bo jak dotychczas nikt nie wynalazł innej 
metody jej produkcji!

Kilka krajów w świecie próbuje wyprodukować 
stal przy pomocy wodoru, ale póki co ta technologia 
jest bardzo droga, nie mówiąc o tym, że tak wyprodu-
kowana stal ma zupełnie inne parametry w stosunku 
do stali klasycznej. 

Wypowiedzi nowych członków KK

Andrzej Gębara
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- Zostałeś wybrany członkiem Komisji Krajowej Związku, jakie według 
Ciebie stoją zadania przed Komisją? 

- Według mnie najważniejsze zadania stojące przed Komisja Krajową, 
to wymiana pokoleniowa wprowadzana w sposób ewolucyjny. Mam 40 lat 
i dla ludzi z mojego rocznika najważniejszy jest rozwój Związku i dotarcie 
do ludzi młodych. To jest ważne, bo, co prawda wielu ludzi znajdujących się 
dziś na Zjeździe są to ludzie zasłużeni, którzy walczyli o wolną Polską, ale 
jednocześnie są to ludzie odchodzący dziś na emerytury i powinniśmy prze-
jąć od nich pałeczkę, by w ten sposób odbywała się naturalna wymiana ludzi 
przygotowanych merytorycznie do działalności, zarówno w Komisji Krajowej, 
jak i w całym Związku. 

- Mówimy o ludziach 40. letnich, a tym czasem na rynek pracy wcho-
dzą ludzie tak młodzi, że o czasach powstawania „Solidarności” uczyli 
się na lekcji historii w szkole i nie rozumieją z czego się bierze etos akurat tego związku.

- Tak, i to jest jeden z najważniejszych celów naszej działalności, że trzeba dotrzeć do tych najmłod-
szych ludzi, poprzez różne platformy internetowe, media społecznościowe, z przekazem dedykowanym 
ludziom młodym. By jednocześnie przekazywać im podstawowe wartości, w oparciu o które Związek powstał  
i funkcjonował przez lata, a jednocześnie rzeczy, które im oferuje na bieżąco i wiedzę na co mogą liczyć  
w Związku. A przede wszystkim wiedzę, że tylko zorganizowani maja lepiej!

- Jakimi sprawami chciałbyś się zająć jako nowo wybrany członek 
Komisji Krajowej?

- Uważam, że dla Komisji Krajowej i całego Związku choć ważne są spra-
wy prawa pracy i warunki jej wykonywania, to powinniśmy się skupić na tym 
czym w ruchu związkowym nie tylko w Polsce się wyróżniamy, tj. na dbaniu 
o nasze chrześcijańskie ideały i wartości, które legły u podstaw tworzenia 
„Solidarności” w 1980 roku. Uważam bowiem, że bazując na tych wartościach, 
przetrwamy różne zawirowania, jakie niesie codzienność. 

- Czy takim zwirowaniem można też uznać zmiany zachodzące ostat-
nio na scenie politycznej? 

- Myślę, że częściowo tak, że w niektórych sprawach będzie teraz trudniej. 
Ale my, jako związkowcy, musimy robić swoje! – Mamy swój program, mamy 
swoje wartości, jako „Solidarność”, i powinniśmy je realizować w praktyce. Po 
prostu bez względu jaka jest władza, powinniśmy robić swoje!

Krzysztof Kotowicz

Maciej Kłosiński

Andrzej Bal- Jak oceniasz zadania stojące przed świeżo wybraną Komisją Krajową 
Związku, jako jej członek?

- To będzie trudna i bardzo pasjonująca kadencja. Na pewno to, co się 
zdarzyło w zeszłym tygodniu w czasie wyborów parlamentarnych, będzie miało 
wpływ na to, jak będziemy postrzegali nasze dotychczasowe osiągnięcia. Czy 
będziemy mogli myśleć o kolejnych postulatach chroniących prawa pracow-
nicze, czy też będziemy zmuszeni bronić tego co zostało do tej pory wynego-
cjowane, podpisane i przeprowadzone przez parlament. Głownie chodzi mi  
o obronę zakazu handlu w niedziele, ochronę działaczy związkowych i przebieg 
zmian zachodzących w mediach publicznych. 

- Czy „Solidarność” przygotowana jest do twardej rozmowy z rządem 
ugrupowań, które już raz pokazały negatywny stosunek do związków 
zawodowych i ich postulatów? 

- Na pewno już przemodelowujemy swoje spojrzenie na rzeczywistość. 
Musimy przede wszystkim „policzyć wojsko”, bo przez ostanie 8 lat staraliśmy się załatwiać wszystkie spra-
wy z rządem przy stole negocjacyjnym w Radzie Dialogu i wyjście na ulice i protesty, to była ostateczność! 
– Zobaczymy. Może się okazać, że idea stworzenia tej kolorowej, egzotycznej koalicji w praktyce się nie 
ziści, ale będziemy bacznie obserwować, czy ugrupowania kiedyś już rządzące czegoś się nauczyły i będą 
zachowywać się w sposób cywilizowany w stosunku do ruchu związkowego, czy też będą chciały spłacić 
koszt wdzięczności wielkiemu kapitałowi za poparcie polityczne kosztem pracowników wszystkich branży. 

Jerzy Jaworski
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- Na jakie sprawy chciałbyś kłaść nacisk w działaniu Komisji Krajo-
wej w nowej kadencji?  

- Nasz Związek posiada piękną historię i wiele mu zawdzięczamy jako 
Polacy. Jednakże od początku istnienia związku wyrosły nam nowe pokolenia 
pracowników, które nie przykładają specjalnej wagi do aspektów historycz-
nych. Liczy się dla nich teraźniejszość i przyszłość. Dlatego Związek musi 
ewoluować i nadążać za zachodzącymi zmianami cywilizacyjnymi. To cały 
proces, wymagający wprowadzenia nowych elementów do codziennej dzia-
łalności związkowej. Moim zdaniem oprócz codziennej pracy „związkowej” na 
rzecz szerokiej grupy ludzi w tym obecnych, byłych i przyszłych pracowników 
powinniśmy się otworzyć na najmłodsze pokolenie, wchodzące na rynek 
pracy. To pokolenie potrzebuje dodatkowych bodźców i benefitów. Skutecz-
ne działanie na rzecz poprawy warunków pracy, płacy i zapewnienie BHP  
w zakładzie pracy, to fundament działalności związkowej, ale nie wszystko. 

- Czy warto zwrócić uwagę na coś jeszcze? 
- Powinniśmy integrować najmłodsze pokolenie, tak aby ostatecznie utożsamiało się z NSZZ „Soli-

darność”. Poszczególni liderzy związkowi powinni bardziej dostrzegać potrzebę pomocnej roli działacza 
związkowego w kształtowaniu opinii załogi wobec niewłaściwego zachowania pracodawcy. Większy nacisk 
należy położyć na kompetencje działaczy związkowych, ich udział w szkoleniach i wymianie przy tej okazji 
swoich doświadczeń. Nic nie zastąpi międzyludzkich kontaktów bezpośrednich w skutecznej działalności 
związkowej. Czasem wystarczy dostrzec narzędzia jakimi dysponujemy i umiejętnie je wdrażać w swoim 
środowisku. Cały czas trzeba szukać przestrzeni do poszerzania oferty dla naszych członków i pozostałych 
pracowników. Zawsze wsłuchiwać się w ich głos, ale jednocześnie realnie oceniać sytuację, mierząc siły 
na zamiary. 

- Czym chciałbyś się zajmować w pracach Komisji Krajowej, jako jej 
członek? 

- Wybrany jestem, jako przedstawiciel Regionu Małopolskiego i gdy będzie 
trzeba będę poszukiwał rozwiązań problemów, które pojawią się naszym Re-
gionie. Poza tym jestem przewodniczącym komisji w Firmie Oponiarskiej, to 
jest przemysł chemiczny i dlatego jestem też w strukturach odpowiedniej sekcji 
branżowej, więc sądzę, że będziemy mieli wiele problemów do rozwiązania. 

- Czy zmiana sytuacji politycznej w Polsce wpłynie według Ciebie na 
pracę Komisji Krajowej? 

- Myślę, że na pewno tak, i będzie to ciężka kadencja. Znając poglądy 
większości politycznej, która zamierza stworzyć nowy rząd i pamiętając, jak 
nas „szanowali” wcześniej, myślę, że będzie dużo roboty. Oczywiście, tak, jak 
powiedział Piotr Duda – mamy jeszcze Prezydenta, który będzie się opiekował 
naszymi umowami z poprzednim rządem, naszymi ustawami, które zostały 
przyjęte i dopóki on będzie pełnił ten urząd, to będzie nas bronił. 

Andrzej Bal

Daniel Pokuta

- Jakie według Ciebie stoją w tej kadencji zadania przed Komisja 
Krajową?

- Przede wszystkim chciałbym podziękować za wszystkie głosy oddane 
na moja kandydaturę, a było ich wyjątkowo dużo. Jestem pierwszy raz człon-
kiem Komisji Krajowej, a moją pasją jest przede wszystkim rozwój Związku  
i będę robił wszystko, by liczebność członków „Solidarności” rosła, nie mala-
ła. Rozwój to nasza siła, która musi nas napędzać! Wszyscy wiemy od kilku 
dni, że będzie w tej kadencji bardzo ciężko. Trzeba tym bardziej zbierać siły 
i pozyskiwać nowych członków. 

- Jak chcesz docierać do młodych, dla których etos „Solidarności” 
jest już czymś czego nie rozumieją? 

- U nas w Małopolsce ten rozwój autentycznie widać, choćby w postaci 
wzrostu ilości członków o ponad 700 osób w czasie tylko jednego roku. Coraz 
częściej poszczególne organizacje zakładowe opracowują strategie rozwoju 
i uważam że każdy z 33 regionów powinien opracować taką strategię, dostosowaną do lokalnych warunków 
i specyfiki zawodowej. Zresztą mamy to zapisane w przyjętej wczoraj Uchwale Programowej. 

Leszek Jankowski
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Rozmowy

”Nasze zdobycze z ostatnich 
miesięcy, to nie jest gest wyjąt-
kowo dobrej woli ze strony rzą-
du PiS wobec „Solidarności”, 
ale efekt bardzo długich i trud-
nych negocjacji”– mówi Tomasz  
Zaborowski, przewodniczący 
Małopolskiego Zarządu Regio-
nalnego NSZZ „Solidarność”,  
w rozmowie z Adamem Zyzma-
nem.

Redakcja: Spróbujmy podsu-
mować skutki dwóch minionych 
kampanii wyborczych, bo tak się 
zbiegło w czasie, że na koniec 
kampanii wyborczej w Związku 
nałożyły się kampania wyborcza w kraju i wybory 
parlamentarne.

Tomasz Zaborowski: Ten zbieg wydarzeń oczy-
wiście nie był zaplanowany, ale warto zwrócić uwa-
gę, że przyniosły odmienne skutki. O ile bowiem 
wybory w Związku nie przyniosły radykalnych zmian, 
a szefem „Solidarności” został wybrany na czwartą 
już kadencję Piotr Duda, to wybory parlamentarne 
mogą przynieść zmiany dotyczące zarówno sposobu 
kształtowania polityki społecznej przez państwo, jak 
i zmiany polityki gospodarczej. Wprawdzie koalicja, 
która zamierza objąć władzę, nie przedstawiła kon-
kretnej wizji swojej polityki gospodarczej i społecz-
nej, a mówi tylko wyrywkowo, czego nie chciałaby 
kontynuować, a co może w ogóle poniechać, to 
jednak te zapowiedzi budzą w części społeczeństwa 
obawy. Zwłaszcza słabsi ekonomicznie mogą się 
obawiać nadmiernej liberalizacji, która, jak niektó-
rzy pewnie pamiętają, prowadziła do tego, że ci, co 
mogli i mieli, mieli coraz więcej, a ci, którzy nie mieli, 
mieli coraz mniej. Pogłębiały się różnice w możliwo-
ściach, w dostępie do dóbr nawet podstawowych, 
co rodziło frustrację. Niektórzy pamiętają także duże 
bezrobocie, a ono zawsze prowadzi do napięć i pro-
blemów w domach, rodzinach. Skutkuje także o wiele 

gorszym traktowaniem tych, którzy 
pracę mają, czego chyba tłumaczyć 
nie trzeba.  

- Może nowa koalicja ma przy-
gotowane inne sposoby pobudza-
nia koniunktury, o których na ra-
zie się nie mówi?

- Może, ale jak na razie ich nie 
przedstawia, a mówi o ogranicze-
niach w różnych dziedzinach, dla-
tego budzą się obawy, że wrócą 
metody rządzenia sprzed lat, z le-
dwo dyszącą gospodarką, z bra-
kiem wsparcia dla najuboższych,  
z wysokim bezrobociem… A trzeba 

pamiętać, że obecnie na rynku mamy ponad milion 
wojennych emigrantów z Ukrainy, którzy, jeśli pozo-
staną w Polsce, będą domagali się wsparcia. Wróci 
rynek pracodawcy, który przez ostatnie lata nam nie 
groził. Chciałbym podkreślić, że to, co mówię, mogę 
podeprzeć danymi Wojewódzkiej Rady Rynku Pracy, 
której jestem wiceprzewodniczącym.

- Ostatnie miesiące kadencji to nasze suk-
cesy, wynikające z rzeczowych rozmów z od-
chodzącym dziś rządem. Do nich trzeba zali-
czyć zmiany w sferze wcześniejszych emerytur,  
a w sprawach związków zawodowych zwiększe-
nie ochrony przysługującej działaczom, czy pod-
niesienie limitu odpisu podatkowego w związku  
z płaceniem składek związkowych. Czy i one będą 
zagrożone?

- Mam nadzieję, że nie, bo na razie nikt na ten 
temat nie mówi. To pewnie kwestie dla rządu nie 
„pierwszy ogień”, ale na niedawnym XXXI Zjeździe 
Krajowym NSZZ „Solidarność” przewodniczący Ko-
misji Krajowej Piotr Duda już zapowiedział, że nie 
pozwolimy sobie tego odebrać, nawet jeśli trzeba 
będzie wyjść z protestem na ulice. Powtórzę, że 
wspomniane zdobycze, to nie gest wyjątkowo dobrej 

DOBRA KONIUNKTURA 
GOSPODARCZA ZAPEWNI NAM 
TRWAŁOŚĆ MIEJSC PRACY
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woli ze strony PiS-u wobec „Solidarności”. To efekt 
trudnych negocjacji, których przykładem były nasze 
starania o wprowadzenie emerytur stażowych, strona 
rządowa ma swoje wyliczenia i kalkulacje, udało się 
przywrócić wygaszony już niemal całkowicie program 
emerytur pomostowych. W negocjacjach tak bywa, 
musieliśmy przyjąć to, co jest możliwe do uzyskania, 
a nasze plany dotyczące emerytur stażowych odło-
żyć na bardziej sprzyjający czas. Gdy mówimy, że  
z rządem PiS nam się dobrze współpracowało, ozna-
cza tyle, że ten rząd, w odróżnieniu od poprzedniego 
chciał z nami rozmawiać i negocjować.

- Z polityki krajowej zejdźmy na poziom re-
gionalny w Małopolsce. Jesteś wszak przewod-
niczącym Zarządu Regionu. Jak te wszystkie 
sprawy odbijają się na naszych małopolskich 
problemach?

- Jeśli nastąpi spadek koniunktury gospodarczej 
w kraju, dotknie to także Małopolskę. Zapewniam 
jednak, że będziemy robić wszystko, by ograniczyć 
ilość likwidowanych miejsc pracy. Będziemy doma-
gać się wsparcia państwa dla przeżywających trud-
ności przedsiębiorców. Ustępująca władza pokazała, 
że takie działania, jak tarcze ochronne dla poszcze-
gólnych dziedzin gospodarki są możliwe, a przynoszą 
pozytywne efekty. Będziemy też starać się pilnować, 
by świadczenia socjalne, renty, emerytury - rewalory-
zowane były w odpowiednim tempie i wysokości sto-
sownej do wzrostu kosztów utrzymania. Trzeba przy 
tym brać pod uwagę, że w działalności związkowej 
nie da się wszystkiego precyzyjnie zaplanować na 
pięć lat. Podstawą musi być stała, baczna obserwa-
cja i analiza sytuacji ekonomicznej zarówno w skali 
makro – kraju, jak i sektorowo – w branżach, ale  
i poszczególnych zakładach. Tak, by nasze działania 
były wyprzedzające, zapobiegawcze. Słowem, by nie 
stanowiły jedynie protestu na już podjęte decyzje. 
Czasem w skutkach nie do odwrócenia. Stąd nie 
pierwszy raz przeze mnie podkreślana profesjonali-
zacja naszego Związku, ale także aktywizacja dzia-
łaczy już na szczeblu zakładów pracy. Stąd również 
nacisk na spotkania i komunikację.

- A właśnie: - problemem, który w trakcie 
minionej kampanii pojawiał się w wielu wypo-
wiedziach, był brak młodych kadr związkowych  
i konieczność dotarcia z ideami ruchu związko-
wego do pokolenia dwudziestoparolatków, którzy 
dopiero wchodzą w swe życie zawodowe?

- W tym pytaniu poruszone są dwie kwestie. 
Pierwsza ta, że istniały obawy, że w wielu komi-
sjach zakładowych starsi działacze kończą aktyw-
ność zawodową i trudno będzie wyłonić ich następ-
ców. Tymczasem okazało się, że nie było to trudne  
i w wielu zakładach mieliśmy nawet ostrą walkę wy-
borczą między kandydatami o przewodzenie komi-
sjom. Dotyczyło to ludzi średniego pokolenia, którzy 
zdobyli już doświadczenie związkowe.

Drugi problem, to zainteresowanie młodych ludzi 
ruchem związkowym, pokazanie korzyści płynących 
z członkostwa w „Solidarności” również, która będzie 
ich reprezentowała przed pracodawcą. Dla młodych 
pracowników organizujemy szkolenia, przedstawiamy 
korzyści z przynależności do związku zawodowego, 
a równocześnie pokazujemy różnice między NSZZ 
„Solidarność” a innymi związkami w naszym kraju. 
Różnice praktyczne, wynikające choćby z bardzo 
dobrej opieki prawnej, co jest widoczne, kiedy po-
dejmujemy negocjacje grupowe z pracodawcami lub 
wchodzimy w spór, w tym także sądowy, ale i różnice 
ideowe, w tym także historyczne. Nie bez znaczenia 
jest przecież to, że to my mamy za sobą historię nie-
ustępliwej walki o godność pracowników, o wolność 
słowa, o prawdziwy, więc niezależny od władzy zwią-
zek zawodowy, podczas gdy, co tu ukrywać, wiele 
innych – nie będę wymieniać – wywodzą się właśnie 
z uległości wobec niej. I to w czasie najgorszym. 
Tyleż dla pracowników, co i dla Kraju.

- Czy są w Małopolsce dziedziny gospodarki 
lub zakłady pracy, które są najbardziej zagrożo-
ne?

- Na pewno najbardziej zagrożonymi zakładami  
w Małopolsce są firmy z branży energochłonnej. Ta-
kim zakładem jest choćby mój rodzimy zakład ZGH 
„Bolesław”, dla którego ceny nośników energii wzro-
sły o ponad 100 %. Oczywiście zakłady te podejmują 
różne środki zaradcze, jak choćby zmianę w polityce 
zakupu energii elektrycznej. Skoro przestały opłacać 
się zakupy długoterminowe, trzeba było przejść na 
zakup na rynku „dnia następnego”. Ta sytuacja do-
prowadziła do takiego zjawiska, że proces zakupów 
energii stał się wręcz osobną dziedziną zarządzania.     
Z uwagą obserwuje się np. zmiany na rynku węglo-
wym, bo za nimi pójdą zmiany cen w energetyce. 
Za tym idą również zmiany technologiczne, które 
mają poprawiać wydajność, więc i wpływać na koszty 
produkcji.

- Dziękuję za rozmowę.
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Aktualności

 26 września w Białce Tatrzańskiej spotkali 
się przedstawiciele Komisji Zakładowych na Po-
siedzeniu Zarządu Regionu Małopolskiego NSZZ 
”Solidarność”. W trakcie spotkania omówiono 
m.in. prace z obrad Komisji Krajowej, ostatnie 
wydarzenia w ZRM NSZZ „Solidarność”, nadcho-
dzące wybory KK. Do spotkania dołączył Piotr 
Duda – „Solidarność” zawsze starała się być 
Tą „Solidarnością”. Jest naszym obowiązkiem 
współpracować z każdym rządem. 

Zebranie rozpoczęło się od wyróżnienia związ-
kowców, którzy brali czynny udział w projekcie oraz 
dzięki swojemu zaangażowaniu zwiększyli liczbę 
członków w swoich komisjach zakładowych w ciągu 
ostatnich miesięcy. Nagrodzeni zostali:

Greta Marcisz z dębnickiego zakładu firmy Hut-
chinson, Jacek Kutypa i Sebastian Budziak z MAN 
Truck Niepołomice, Piotr Jurczyk z MPK w Krakowie, 
Roman Kumala z Międzyzakładowej Komisji NSZZ 
„S” przy Starostwie Chrzanowskim oraz Waldemar 
Składzień z Igoocar Dębica.

Następnie sprawozdania z działania złożyli sze-
fowie sekcji regionalnych działających przy Regionie 
Małopolskim. Szczególnym sukcesem mógł poszczy-
cić się przewodniczący Regionalnej Sekcji Kolejarzy 
Ireneusz Dynowski, który wspólnie z szefami innych 
sekcji regionalnych wynegocjował dla pracowników 
Przewozów Regionalnych 800 zł podwyżki płac. Nie-
stety, nie dotyczyło to wszystkich regionów, gdyż 
marszałkowie województw zachodniopomorskiego  
i warmińsko-mazurskiego odmówili zwiększenia fi-

nansowania przewozów kolejowych w swoich wo-
jewództwach i tam w najbliższych tygodniach grożą 
strajki.

O tym, że nie wszystko wszędzie się dobrze ukła-
da potwierdzili także przewodniczący sekcji Policji  
i Służbie Więziennej, którzy w codziennej działalności 
muszą spierać się z przedstawicielami dotychczas 
istniejących w tych instytucjach związków zawodo-
wych. 

 Po wysłuchaniu relacji z Oddziałów, głos zabrała  
szefowa Krajowej Komisji Rewizyjnej, Anna Kau-
rzel celem omówienia sprawozdania pokontrolnego. 
Zwróciła uwagę na konieczność dostosowania do 
obowiązujących obecnie przepisów zasad funkcjo-
nującego przy Zarządzie Regionu Funduszu Pomo-
cy Bezrobotnym. Kontrola natomiast nie wykazała 
jakichkolwiek braków czy malwersacji finansowych 
na szczeblu Regionu Małopolskiego. 

Zarząd powołał tez nową Radę Regionalnego 
Funduszu Strajkowego na kadencję 2023 – 2028, 
której przewodniczącym został Krzysztof Kotowicz. 
Zarząd przyjął też protokół z poprzedniego swego 
posiedzenia. 

W drugiej części obrad uczestniczył przewod-
niczący Związku Piotr Duda, który złożył sprawoz-
danie z negocjacji i ustaleń z rządem w sprawie 
realizacji postulatów Związku, które „Solidarność” 
sformułowała już kilkanaście, a nawet kilkadziesiąt 
lat temu. Podkreślił, że szczególnie kryzys związany 
z epidemią covidu otworzył takie okno negocjacyjne, 
w którym udało się wynegocjować takie sprawy, jak 
emerytury pomostowe, nie wliczanie w stawkę płacy 

RELACJA Z POSIEDZENIA 
ZARZĄDU REGIONU
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minimalnej dodatków za pracę w warunkach szko-
dliwych, ulgę podatkową od składek związkowych, 
ochronę działaczy związkowych przed zwolnieniem 
z pracy do czasu orzeczenia sądowego, 

- Reszta, jak mówił przewodniczący Komisji 
Krajowej Związku, 
zależy od samych 
związkowców i ich 
rodzin. – Czy wezmą 
udział w wyborach 
p a r l a m e n t a r n y c h  
i w referendum i od 
tego jak zagłosują, czy wybiorą rząd, z którym z tru-
dem, ale można negocjować, czy rząd, który związki 
zawodowe „ma za pętaków”. Taki, który ma pełne 
usta deklaracji o „prawach kobiet”, a pozwala zwal-
niać z pracy kobiety w ciąży zatrudnione w agencjach 
pracy tymczasowej i podnosi dla nich wiek emerytal-
ny o 7 lat, czy rząd z którym łączą nas wyznawane 
wartości, chrześcijańska polityka społeczna, wspól-
na walka o zachowanie i stworzenie jak najwięk-
szej ilości miejsc pracy oraz gwarantuje, że fundusz 
świadczeń socjalnych w zakładach pracy będzie rósł 
zgodnie z tempem wzrostu płac w kraju. 

- Jako Związek jesteśmy zobowiązani do roz-
mów i negocjacji z każdym rządem, co nie znaczy, 
że rozmawiamy z partiami politycznymi i z nimi coś 
uzgadniamy - mówił przewodniczący Komisji Krajo-

wej. – Chcielibyśmy, by taką samą dobrą wolę roz-
mów i negocjacji wykazał każdy rząd jaki powstanie 
po tych wyborach, by traktował związki zawodowe 
jak równoprawnych partnerów społecznych.

Piotr Duda podziękował wszystkim działaczom 
Związku za do-
t y c h c z a s o w ą 
współpracę.

Po zakoń-
czeniu posie-
dzenia odbyło 
się spotkanie 

delegatów na Krajowy Zjazd „Solidarności”. Zebra-
ni ustalili zasady reprezentacji Małopolski na tym 
Zjeździe, udziału naszych przedstawicieli w pracach 
komisji zjazdowych i Prezydium Zjazdu oraz kandy-
dowania w wyborach organów krajowych Związku 
na nowa kadencję. 

Adam Zyzman
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O pozyskiwaniu nowych członków  
i rozwoju organizacji związkowych opowie  
Roman Kumala, Przewodniczący Organiza-
cji Międzyzakładowej NSZZ „Solidarność” 
Pracowników Administracji Samorządowej 
przy Starostwie Powiatowym w Chrzanowie,  
w rozmowie z Zuzanną Pokutą. 

Redakcja: Cześć Roman, opowiedz pro-
szę kilka słów o sobie…

Roman Kumala: 
Jestem Podinspek-
torem Wydziału 
Edukacji, Kultury 
i Sportu w Staro-
stwie Powiatowym 
w Chrzanowie na 
etacie związkowym. 
Magistrem peda-
gogiki resocjaliza-
cyjnej Uniwersyte-
tu Jagiellońskiego.  
W przeszłości zwią-
zany byłem zawo-
dowo: ze służbami 
mundurowymi oraz 
ze środowiskiem 
szkolnym i akade-
mickim, Dyrekto-
rem Liceum Ogól-
n o k s z t a ł c ą c e g o  
w Trzebini, nauczy-
cielem klas mundu-
rowych. Jestem rów-

nież mediatorem – wpisanym na listę stałych 
mediatorów sądowych przy Prezesie Sądu Okrę-
gowego w Krakowie i Katowicach w sprawach 
karnych i cywilnych. Dociekliwym gawędzia-
rzem, który pasjonuje się odkrywaniem urokli-
wych zakątków ziemi w podróżach i na kartach 
książek przyrodniczych.

JAK ROZWINĄĆ SKRZYDŁA W 
„SOLIDARNOŚCI”?

- Jak rozpoczęła się Twoja działalność  
w związku? 

- Chęć założenia związków zawodowych zro-
dziła się z oczekiwań pracowników. Podczas 
rozmów o potrzebach i postulatach okazało się, 
że brakuje przedstawiciela, który w ich imieniu 
będzie prowadził rozmowy z pracodawcą - zo-
stanie głosem pracowników. Już kilkukrotnie 
planowano założyć związki, ale nie było osoby, 
która zdecydowałaby się kandydować na funkcję 
liderskie. W ramach ochrony praw pracowni-
czych oraz poprawy warunków pracy i płacy to 
zawiązki zawodowe są najlepszym partnerem 
w rozmowach z pracodawcą. Zawiązanie Or-
ganizacji Zakładowej NSZZ „Solidarność” przy 
Starostwie Powiatowym w Chrzanowie w dniu 
22 sierpnia 2022 roku przyjęto z wielką radością 
oraz aprobatą wśród pracowników tego urzędu. 

- Jakimi osiągnięciami jako związkowiec 
możesz się pochwalić?

Przede wszystkim współdecyduje zgodnie  
z wolą pracowników w jaki sposób będzie prze-
prowadzona podwyżka płac. To związki zawo-
dowe tworzą regulamin przyznawania podwyżek 
wspólnie z pracodawcą. Mogę się pochwalić, 
tym że od założenia związków w Starostwie oraz 
podległych jednostkach organizacyjnych udało 
się uzyskać podwyżki płac oraz inne profity wy-
nikające z potrzeby danej jednostki. Sukcesem 
jest również zapis w regulaminie wynagradzania 
dotyczący osób odchodzących na emeryturę. 
Obecnie w przygotowaniu jest kolejna podwyżka 
płac z wyrównaniem od października br.

- Zostałeś wyróżniony za znaczne zwięk-
szenie liczby członków i organizacji, jak prze-
biegał ten proces? 

- Bardzo szybko, bo w niespełna 3 miesią-
ce od powstania, nasza organizacja zakładowa 
przekształciła się oraz zmieniła nazwę na Orga-

Rozmowy
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nizację Międzyzakładową NSZZ „Solidarność” 
Pracowników Administracji Samorządowej przy 
Starostwie Powiatowym w Chrzanowie, rozsze-
rzając swoją działalność na drugiego pracodaw-
cę - Urząd Miejski w Libiążu, przyjmując w po-
czet członków zatrudnionych u w/w pracodawcy. 

Obecnie związki obejmują 9 pracodawców: 
1. Starostwo Powiatowe w Chrzanowie, 
2. Urząd Miejski w Libiążu, 
3. Powiatowy Urząd Pracy w Chrzanowie, 
4. Powiatowy Zarząd Dróg w Chrzanowie,
5. Powiatowe Centrum Pomocy Rodzinie  
w  Chrzanowie, 
6. Urząd Miejski w Chrzanowie, 
7. Libiąskie Centrum Kultury, 
8. Urząd Gminy Babice, 
9. Powiatowa Stacja Sanitarno - Epidemio-
logiczna w Chrzanowie, która dołączyła nie-
dawno, 19 września br. 

Związki obecnie liczą ponad ćwierć tysiąca 
członków. 

- Co jest kluczem do tak szybkiego rozro-
stu organizacji?

Nasze motto to: Mam głos! mam wpływ! 
mam wybór! Zorganizowani mogą więcej! Za-
wsze lepiej być ze związkiem! Pracownicy wi-
dząc bardzo szybki rozwój oraz pozytywne efek-
ty naszych działań przystępują do związków, 
ponieważ będąc objęci działaniami związków 
zawodowych mają wpływ oraz współdecydują 
o warunkach pracy i płacy w swoim zakładzie.  
Kluczem tak szybkiego przyrostu nowych człon-
ków jest nasza kompleksowa pomoc we wstą-
pieniu w nasze szeregi. 

- Na pewno dużo pracowałeś, aby osią-
gnąć sukces. Co jest Twoją motywacją do 
rozwoju?

- Powodem do rozwoju oraz pozyskiwania 
nowych członków jest stworzenie związków  
z dużym potencjałem, liczących się na terenie 
powiatu chrzanowskiego oraz w województwie. 
Objęcie swoim działaniem jak największej liczby 
zakładów pracy zatrudniających pracowników 
administracji samorządowej w powiecie oraz 
uzwiązkowienie na poziomie ponad 50% załogi 
pracowników powoduje, że jesteśmy na naszym 
terenie 2 związkiem zawodowym pod względem 
liczebności. Dzięki temu jesteśmy bardziej wi-

doczni oraz możemy skuteczniej działać. 

- Dlaczego warto być w „Solidarności”?

- Będąc w „Solidarność” należymy do naj-
większych związków zawodowych w kraju. Dzię-
ki temu jesteśmy nie tylko partnerem w kluczo-
wych rozmowach z rządem oraz mamy wpływ 
na najważniejsze decyzje dotyczące poprawy 
warunków pracy i płacy. Mamy dostęp do opieki 
prawnej, możliwość poszerzania specjalistycznej 
związkowej wiedzy oraz kompleksowych szko-
leń. Do dyspozycji mamy również najlepszych 
specjalistów z szeroko rozumianej działalności 
organizacji związkowej.

- Gdzie można znaleźć więcej informacji 
na temat Waszej działalności?

 - Jesteśmy aktywni na Facebooku pod na-
zwą „NSZZ „Solidarność” Pracowników Ad-
ministracji Samorządowej w Chrzanowie”  
i na bieżąco zamieszczamy newsy z życia 
związkowego. Oprócz tego można tu znaleźć 
relacje z wycieczek, które organizujemy dla na-
szych członków, odbyły się już wyjazdy do No-
wego Wiśnicza i Okocimia. Dodajemy informację 
o imprezach takich jak bal karnawałowy, poże-
gnanie lata – grill nad Chechłem, czy zbliżającą 
się rocznica przekształcenia w organizację mię-
dzyzakładową. Wszystkie te spotkania są dla 
nas także możliwością do wsparcia i wręczenia 
np. wyprawek dla dzieci oraz upominków w ra-
mach podziękowania, dla osób, które odchodzą 
na emeryturę. Zapraszam do śledzenie naszych 
social mediów. 

- Jakie macie cele na kolejny rok?

- Celem nadrzędnym jest dążenie do lep-
szych warunków pracy oraz płacy. Objęcie na-
szym działaniem nowych pracodawców oraz 
zwiększenie liczby członków.

- Tego Wam życzę, dziękuje za rozmowę. 
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W dniach 21-22 września w Zakopanem od-
była się robocza Konferencja Hutniczych Związ-
ków Zawodowych z Czech OZ KOVO, ze Słowacji  
OS KOVO oraz z Polski Krajowa Sekcja Hutnictwa 
NSZZ „Solidarność”. Gospodarzem Konferencji 
była Krajowa Sekcja Hutnictwa NSZZ „Solidar-
ność”.

Strona Polska była reprezentowana przez  
11 osób, w tym przez 10 osób reprezentujących 
„Solidarność” oraz Mirosława Motyke, Prezesa Hut-
niczej Izby Przemysłowo Handlowej, jednocześnie 
Przewodniczącego Związku Pracodawców Przemy-
słu Hutniczego. Ze strony Sekcji Hutnictwa przed-
stawicielami byli: Przewodniczący KSH Andrzej Ka-
rol, zastępca KSH Andrzej Gębara, Przewodniczący 
Regionalnych struktur Metalowców w Małopolsce  
(z ArcelorMittal), Przewodniczący Huty Celsa Ostro-
wiec i Regionu Częstochowa z Huty Częstochowa, 
przedstawiciel Węglokoksu, a także 4 osoby z Za-
rządu „S” ArcelorMittal Kraków, Paweł Orzeł, Cze-
sław Bujak, Krzysztof Pociecha i Piotr Pastuszko. 
W spotkaniu wziął udział Przewodniczący Zarządu 
Regionu Małopolskiego Tomasz Zaborowski, który 
reprezentował hutnictwo cynku i ołowiu. Obecni re-
prezentowali ponad 50.000 pracowników z szeroko 
rozumianego przemysłu hutniczego w tym również 
tzw. „kolorówki”, czyli producentów aluminium, cynku, 
ołowiu, miedzi itp.

Po otwarciu spotkania przez Przewodniczącego 
KSH Andrzeja Karola oraz gospodarza lokalnego Me-
talowców Andrzeja Gębarę, głos oddano pracodaw-
com. Prezes Czeskiej Hutniczej Izby Przemysłowej 
w swojej prezentacji przedstawił problemy z jakimi 
boryka się czeski przemysł hutniczy. Mówił także  
o powolnym, koniecznym odchodzeniu o d paliw 
kopalnych, w tym również gazu. Podkreślił niespra-
wiedliwy system „Fit For 55”, który to strona polska 
również bardzo krytykuje. Dyskutowano o przecho-
dzeniu na źródła odnawialne i energię jądrową, która 
może okazać się najbardziej ekonomiczna i czystą.

Wszyscy mówcy podkreślali, że zużycie stali  
w UE w ostatnim roku spadło, ale nadal są dobre 
perspektywy na rozwój tak w Polsce jak i w UE, np. 
w Rosji w 2022 roku po wybuchu wojny produkcja 
stali spadła o 7% ze względu na embarga i rezygna-

cje z zakupu od Rosji, ale w tym roku wzrosła już do 
+1% poprzez zakupy przez tzw. kraje trzecie. 

W Polsce produkcja stali wynosi ok. 6,6 mln t,  
a zużywamy ok. 12,5 mln t, więc wygląda na to, że 
jest jeszcze pole do popisu.

Na świecie jest ogromna konkurencja i wielcy 
potentaci walczą o rynki zbytu. I tak np. UE produkuje 
ok. 137 mln ton stali, USA ok. 81 mln ton, a same 
Chiny ok. 1 mld 018 mln ton. W takim układzie, gdyby 
doszło do sytuacji, w której Chiny wyeliminowałyby 
graczy z UE i USA, to świat i tak by tego nie zauwa-
żył, bo Chiny i państwa azjatyckie od razu zapełniłyby 
tę lukę.

Rozmawiano również o budowie farm wiatrowych 
i fotowoltaicznych. Największe instalacje solarne 
znajdują się w Egipcie, Indiach i Pakistanie, gdzie 
z tego powodu jest tania energia i nie ma tam opłat 
czy kar za emisję CO2. Stwierdzono, że UE sama 
się „zamyka” oraz na własne życzenie pogrąża się 
w niemocy energetycznej.

Polska intensywnie się zbroi i sprowadza dużo 
towarów z zagranicy, ale chcemy, aby to była rodzi-
ma produkcja. W Rudzie Śląskiej powstanie nowa 
stalownia i walcownia, jako Spółka Skarbu Państwa.

Na zakończenie Konferencji została przygotowa-
na wspólna deklaracja, w której zawarte są informa-
cję m.in. o: obniżaniu kosztów energii elektrycznej 
dla przemysłu, co również pozytywnie odbije się na 
wszystkich, ochronie rynku poprzez uszczelnienie 
mechanizmu CBAM, rozwoju technologii CCS/CCU, 
co oznacza stosowanie technologii wychwytywania  
i składowania lub wykorzystywania emitowanego 
CO2, zapobieganiu wywozowi złomu z UE, który 
obecnie uznawany jest za surowiec strategiczny i ma 
kluczowe znaczenie dla dekarbonizacji sektora stali.

Deklaracja skierowana jest do przedstawicieli 
naszych Rządów i eurodeputowanych do pilnego  
i wspólnego wystąpienia na Forum Komisji Europej-
skiej i Parlamentu EU. Pismo było również przed-
stawione 4 października w Brukseli na Komitecie 
ds. Stali IndustriAll. Apelujemy do central krajowych 
i europejskich Związków Zawodowych o pełne po-
parcie wezwania. 

 Andrzej Gębara

ROBOCZA KONFERENCJA 
HUTNICZYCH ZWIĄZKÓW 
ZAWODOWYCH
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WSPÓLNY APEL
przedstawicieli organizacji związkowych i pracodawców przemysłu 

stalowego z Republiki Czeskiej, Polski i Słowacji

W dniach 21-22 września 2023r. w Zakopanem odbyło się 10 spotkanie przedstawicieli praco-
dawców i związków zawodowych z firm hutniczych działających na terenie Czech, Polski i Słowacji.

W spotkaniu udział wzięli przedstawiciele związków zawodowych, działających w ramach naj-
ważniejszych firm branży stalowej na terenie Czech, Polski i Słowacji – przewodniczący Krajowej  
Sekcji Hutnictwa NSZZ „Solidarność” Andrzej Karol, przewodniczący  KOVO  U.S.  Steel  KOŠICE  
Juraj  Varga  oraz  przewodniczący  OS KOVO Bc. Roman Ďurčo. Obecni byli również przedstawi-
ciele izb hutniczych p. Daniel Urban Prezes Ocelářské unie/ Steel Union oraz p. Mirosław Motyka 
Prezez Hutniczej Izby Przemysłowo Handlowej (HIPH). Integralną częścią Wspólnego Apelu jest 
załączona lista obecności. Uczestnicy spotkania reprezentują ponad 50 000 pracowników.

Po wymianie informacji na temat aktualnej sytuacji w poszczególnych firmach i krajach uczest-
nicy spotkania stwierdzili, że przemysł hutniczy i stalowy, również w całej Unii Europejskiej, znaj-
duje się obecnie w krytycznej sytuacji. Niepewne jest utrzymanie produkcji stali, na niezbędnym, 
bezpiecznym poziomie, a co za tym idzie również i miejsc pracy.

W ostatnim czasie na przemysł hutniczy i stalowy w Europie oraz na jego globalną konkuren-
cyjność wpływa szereg negatywnych czynników. Przedsiębiorstwa mierzą się z wysokim poziomem 
kosztów działalności w realiach spowolnienia gospodarczego. Jednocześnie zgodnie z unijną poli-
tyką klimatyczną, zobowiązane są do realizacji zaporowych dla branży celów dekarbonizacyjnych.

Wzrost kosztów działalności ma bezpośredni związek z rekordowym wzrostem cen nośników\ 
energii i cen pozwoleń emisji CO2, w tym w szczególności energii elektrycznej. Z uwagi na poziom 
zużycia energii elektrycznej  oraz  jej wysoki udział w  kosztach  przetworzenia,  sektor  stalowy  
jest   w  sposób  wyjątkowy  narażony   na  negatywne  skutki  każdorazowego   wzrostu   jej   ceny.   
Dodatkowo   z uwagi   na ograniczone możliwości przeniesienia tych kosztów na odbiorców koń-
cowych, rekordowy wzrost kosztów działalności  oznacza  utratę  konkurencyjności  sektora,  jak 
i jego realne zaprzestanie działalności i likwidację w przyszłości.

Przedstawiciele organizacji związkowych przemysłu  stalowego  zgadzają  się,  że  konieczne 
jest wspólne  stawienie  czoła  kryzysowi  europejskiego  hutnictwa i stalownictwa wszelkimi dostęp-
nymi środkami i jednogłośnie przyjęli niniejszy Wspólny Apel, którego aktualne punkty rozwiązań 
i żądań to:

- Obniżenie kosztów energii elektrycznej dla przemysłu – na wzór rozwiązań dyskuto-
wanych obecnie w Niemczech, hutnictwo do czasu obniżenia się rynkowych cen powinno mieć  
zagwarantowany dostęp  do  energii  elektrycznej w cenie 60 EUR/MWh.

- Ochrona rynku, uszczelnienie mechanizmu CBAM – Odpowiednio zaprojektowany CBAM 
może zmotywować firmy z krajów trzecich do ograniczenia emisji CO2. W tym celu należy szcze-
gólnie zadbać o efektywność   i szczelność mechanizmu, by nie pozwalał na jakiekolwiek formy 
obchodzenia środka, w tym resource shuffling, czy absorpcję CBAM. Jako, że mechanizm CBAM 
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ma docelowo zastąpić darmowy przydział uprawnień przeciwdziałający tzw. zjawisku ucieczki 
emisji w UE, konieczne jest wprowadzenie rozwiązania zabezpieczającego eksport wyrobów 
europejskich na rynki globalne. Europejski sektor stali bezpośrednio eksportuje rocznie około 
20 mln ton stali, a cały eksport stali  mający  być  objęty  mechanizmem   CBAM   (włączając  
w   to   wyroby   z dalszego etapu łańcucha dostaw, z ang. downstream) jest wart około 45 mld 
EUR.

- Rozwój technologii CCS/CCU w przemyśle stalowym – Stosowanie technologii  wychwy-
tywania  i  składowania  lub  wykorzystywania emitowanego CO2 (CCS/CCU) może znacząco 
przyczynić się do przejścia europejskiej produkcji stali na niskoemisyjną. Technologia ta pozwala 
uniknąć konieczności inwestycji w drogie i niesprawdzone technologie produkcji bezemisyjnej i 
może stać się dźwignią dekarbonizacji przemysłu. W przypadku przedsiębiorstw sektora stali, 
jest to nierzadko najlepsza, a nawet jedyna dostępna opcja redukcji emisji. Niezbędne jest zatem 
wdrożenie na poziomie krajowym regulacji zapewniających stabilne i preferencyjne otoczenie 
prawne dla CCS/CCU, jak i również zapewnienie finansowego wsparcia dla powstających in-
stalacji.
 
- Wprowadzenie derogacji dla przemysłu w ramach Dyrektywy IED 2.0. 
Dyrektywa IED 2.0. powinna zawierać derogację dla sektorów wprowadzających głęboką trans-
formację przemysłową w celu wypełnienia unijnych celów dotyczących gospodarki o obiegu 
zamkniętym i osiągnięcia neutralności klimatycznej. Należy zapobiegać przepisom nakładającym 
obowiązek prowadzenia dużych inwestycji w istniejące aktywa, które mają zostać wycofane, 
ponieważ transformacja byłaby niezwykle kapitałochłonna.

- Zapobieganie wywozowi złomu z UE. 
Złom ma kluczowe znaczenie dla dekarbonizacji sektora stalowego i jego łańcucha wartości, 
ale jest on najczęściej eksportowanym strumieniem odpadów z UE do państw trzecich. W ten 
sposób ten cenny dla hut surowiec trafia do naszych konkurentów spoza UE, którzy produkują 
wyroby stalowe przy znacznie niższych  standardach  ekologicznych w zakresie ochrony śro-
dowiska.

Wzywamy   przedstawicieli   rządów   i   eurodeputowanych    z   Czech,   Polski  i  Słowacji  do  
pilnego  i  wspólnego  wystąpienia   na  forum  Komisji  Europejskiej   i Parlamentu Europejskiego 
w celu zwrócenia uwagi na wyzwania, z jakimi obecnie zmaga się europejski przemysł. Wzywamy 
również do podjęcia działań na poziomie Brukseli,   mających   na   celu    ograniczenie    wpływu    
wysokich    cen    energii  na konkurencyjność UE i źródła utrzymania pracowników.

Apelujemy do central krajowych i europejskich związków zawodowych, stowarzyszeń branżo-
wych i pracodawców o pełne poparcie naszego Apelu.
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Wizyta studyjna u norweskich 
związkowców

W dniach 1-4 października w Oslo odbyła 
się studyjna wizyta u norweskich związkowców  
z LO. Seminarium było finałem 3 letnich szkoleń 
w ramach projektu finansowanego przez Inno-
vation Norway (fundusze norweskie) prowadzo-
nych dla Sekretariatu Metalowców NSZZ „Soli-
darność”.

W seminarium udział wzięło 11 działaczy repre-
zentujących wszystkie branże w Sekretariacie Meta-
lowców : hutnictwo, motoryzację, przemysł lotniczy, 
przemysł zbrojeniowy, przemysł stoczniowy, sektor 
metalowy i drobne AGD. Łącznie 15 osób. Głównym 
tematem było: „Ta sama praca, te same warunki – 
wpływ na zatrudnianie migrantów w Polsce”.

Pierwszego dnia uczestnicy spotkali się  
w Centrali Norweskich Związków Zawodowych LO 
z pracownikami i działaczami związkowymi z Działu 
Zagranicznego współpracującego z ogólnie rozu-
mianą branżą metalową w Norwegii. W kolejnym 
dniu przedstawiciele spotkali się ze związkowcami  
z branży budowlanej.

W Norwegii, Polacy stanowią jedną z najwięk-
szych grup etnicznych i jedną z najbardziej sza-
nowanych grup społecznych i poszukiwanych grup 
zawodowych. Również w Norweskich Związkach Za-
wodowych dużą część stanowią Polacy i duża część 
z nich zasiada we władzach Związków Zawodowych.

Wśród pracowników propagowane jest hasło: 
„Nie opłaca się nie być członkiem Związku”, dla-
tego że tylko członkowie Związków Zawodowych 
mogą korzystać z ochrony prawnej oraz wszelakich 
ubezpieczeń, które są szersze niż oferty Towarzystw 
Ubezpieczeniowych.

Składki związkowe wynoszą 2% płacy brutto, 
studenci, praktykanci i pracownicy młodociani mają 
ulgi. Członkowie Związku podobnie jak w Polsce 
mogą odpisywać sobie od podstawy podatkowej do 
7.700 koron norweskich.

 Andrzej Gębara

W dniu 4 października odbyła się konferencja 
zorganizowana przez IndustriAll Europe dotyczą-
ca problemów sektora energochłonnego w tym 
hutniczego, w której uczestniczyli przedstawicie-
le krajów Unii Europejskiej. Na konferencji byli 
obecni przedstawiciele związków zawodowych 
oraz pracodawcy. 

Strona Polska, Czech i Słowacji przedstawiła 
wspólne wezwanie (które zostało wypracowane na 
wspólnej Konferencji w Zakopanem w dn. 21-22 
października dotyczące obniżenia kosztów energii 
elektrycznej, ochrony rynku poprzez uszczelnienie 
mechanizmu CBAM, rozwoju technologii CCS/CCU 
w przemyśle stalowym, wprowadzenia derogacji, za-
pobiegania wywozowi złomu z UE. Cała konferencja 
była poświęcona tym zagadnieniom. 

Strona Polska reprezentowana była przez osoby 
z Krajowej Sekcji Hutnictwa NSZZ „Solidarność”: 
Pawła Orła, AMP Kraków oraz Jakuba Słomczyń-
skiego, AMP Dąbrowa Górnicza, a także Prezesa 
Hutniczej Izby Przemysłowo Handlowej (HIPH), Mi-
rosława Motyke. Przedstawiciele Polski podkreślali, 
że hasło „sprawiedliwa transformacja” wobec blokady 
KPO, nie jest tak sprawiedliwą Transformacją dla 
Polskiego Hutnictwa. 

Po odbytej konferencji do Przedstawicielstwa RP 
w Brukseli został dostarczony osobny apel Krajo-
wej Sekcji Hutnictwa NSZZ ,,Solidarność”, który jest 
skierowany do Didiera Reyndersa, komisarza ds. 
konkurencji, komisarza ds. wymiaru sprawiedliwości, 
o odblokowanie wsparcia polskiego przemysłu ener-
gochłonnego zgodnego z komunikatem Komisji Euro-
pejskiej wdrażającym „Tymczasowe ramy kryzysowe 
i przejściowe (TCTF) w celu wsparcia gospodarki po 
agresji Rosji wobec Ukrainy”.  

Paweł Orzeł

Komitet Stalowy IndustriAll
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Rada Krajowej Sekcji Hutnictwa
oraz Pielgrzymka Hutników

6 października odbyło się posiedzenie Rady 
Krajowej Sekcji Hutnictwa. W posiedzeniu udział 
wzięli prawie wszyscy członkowie Rady, w tym 
wszyscy przedstawiciele z Małopolski (Andrzej 
Gębara, Czesław Bujak, Konrad Korepta, Paweł 
Orzeł i Piotr Pastuszko).

Podczas posiedzenia przedstawiono sprawoz-
dania z ostatnich wydarzeń jakie odbywały się  
z udziałem przedstawicieli KSH „S”, m.in. z ostat-
niego Kongresu Stalowego w Katowicach (Andrzej 
Karol), z hutniczego spotkania z przedstawiciela-
mi Czech, Słowacji i Polski (Andrzej Gębara i An-
drzej Karol), oraz z ostatniego Komitetu Stalowego  
w Brukseli (Paweł Orzeł). Przedstawiono także spra-
wozdanie finansowe za okres ostatnich 9 miesięcy. 
Dyskutowano o głośnym w ostatnim okresie progra-
mie CCS, czyli rozwoju technologii wychwytywania  
i składowania lub wykorzystywania emitowanego 
CO2 tzw. CCS/CCU.

Podjęto również ważną uchwałę na nową kaden-
cję typującą naszych 5 przedstawicieli do Zespołu 
Trójstronnego ds. Hutnictwa, są to : Andrzej Gębara 
AMP Kraków, Andrzej Karol Przew. KSH, Andrzej Ku-
charski KGHM Głogów, Mirosław Nowak AMP Dąbro-
wa Górnicza i Wojciech Krasuski Celsa Ostrowiec.

Następnego dnia w Kałkowie – Godowie w Sank-
tuarium Matki Boskiej Bolesnej, odbyła się 27. Piel-
grzymka Hutników. Wzięli w niej udział liczni przed-
stawiciele wszystkich zakładów hutniczych z całego 
kraju. Uroczystość została uświetniona przybyciem 
17 pocztów sztandarowych „Solidarności” z zakła-
dów hutniczych, w tym nasi przedstawiciele z huty 
ArcelorMittal Poland z Krakowa. Atmosferę uświetniła 
orkiestra dęta z Huty CMC Zawiercie. Podczas mszy 
św. wspomniano zmarłych w ostatnim roku hutników, 
w tym śp. Macieja Macha, który był członkiem 1 Rady 
KSH po 1989 r. oraz śp. Mieczysława Gila. Gośćmi 
pielgrzymki byli również senatorowie, posłowie oraz 
samorządowcy z Ziemi Świętokrzyskiej. Kustosz 
Sanktuarium podczas mszy św. mówił o ciężkiej 
pracy hutników oraz trudnej sytuacji niektórych zakła-
dów hutniczych, które obecnie przechodzą problemy 
restrukturyzacyjne oraz o tych, które już przeszły 
ten cykl zwalniając setki pracowników. Przekazał 
serdeczne życzenia dla hutników i ich rodzin jedno-
cześnie zapraszając już na przyszły rok, w pierwszą 
sobotę października.

Po mszy uczestnicy przeszli do Oratorium  
w Golgocie, gdzie znajduje się ołtarz poświęcony 
hutnikom i ich zakładom pracy, tam uczestnicy wraz  
z parlamentarzystami i samorządowcami złożyli kwia-
ty.

W trakcie wizyty członkowie Prezydium KSH zło-
żyli kwiaty na grobie pierwszego Kustosza Sanktu-
arium, księdza Wali oraz przeprowadzili pół godzinną 
rozmowę z obecnym Kustoszem Sanktuarium, która 
dotyczyła pracy hutników, sytuacji zakładów hutni-
czych i o potrzebach świątyni.                                                                                                                                       

Andrzej Gębara

Konferencja Hutniczych ZZ

Konferencja Hutniczych ZZ
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18 września Tomasz Zaborowski, przewod-
niczący Regionu Małopolskiego NSZZ „Solidar-
ność”, jego zastępca, Adam Lach oraz członek 
Zarządu Regionu Andrzej Gębara odwiedzili Ko-
misję Międzyzakładową NSZZ „Solidarność” przy 
Philip Morris Polska S.A. 

Goście zapoznali się z funkcjonowaniem Komi-
sji zarówno w zakładzie produkcyjnym, jak i Cen-
trum Usług Biurowych. Gospodarze Jacek Łabęcki, 
przewodniczący Komisji oraz Marcin Klimczyk, jego 
zastępca poinformowali obecnych o swoich działa-
niach na rzecz załogi i aktywności przedstawicieli 
Komisji w: Krajowej Sekcji Pracowników Przemysłu 
Tytoniowego, Sekretariacie Przemysłu Spożywcze-
go, Europejskiej Radzie zakładowej w Philip Morris, 
Europejskiej Federacji Związków zawodowych Prze-
mysłu Spożywczego, Rolnictwa i Turystyki, Tobacco 
Workers’ Trade Group przy IUF oraz współpracą 
ze wszystkimi związkami zawodowymi działającymi  
w Philip Morris International. – To, jak oceniana jest 
nasza wiarygodność w świecie świadczy najlepiej 
fakt, że światowa federacja związkowa właśnie do 
nas zwróciła się o wsparcie przy przekazywaniu po-
mocy ukraińskim związkowcom podczas agresji Rosji 
na ten kraj – mówi Jacek Łabędzki. Dodał też, że  
w czasie prowadzonej akcji pomocowej dostarczono 
na Ukrainę ponad 400 ton różnych produktów, a z po-
mocy skorzystało 5500 członków ukraińskich związ-
ków zawodowych. Stwierdził, że związkowa droga 
dystrybucji pomocy rzeczowej na Ukrainie jest najbar-
dziej skuteczna i trafia dokładnie do potrzebujących, 
w odróżnieniu od działań podejmowanych przez inne 
organizacje. Dodatkowo w drodze powrotnej człon-
kowie „Solidarności” przewożą do Polski ludzi, którzy 
czują się zagrożeni w strefie przyfrontowej. 

Przedstawiciele Zarządu Regionu spotkali się 
z dyrektorem operacyjnym Piotrem Cerekiem, któ-
ry bardzo dobrze ocenił współpracę ze związkami 
zawodowymi, zapowiedział produkcję w Krakowie 
całkowicie nowego produktu tytoniowego o obni-
żonym ryzyku zdrowotnym, który w dużym stopniu 
wyeliminuje wszystkie zagrożenia powodowane przez 

CZY PRZEMYSŁ TYTONIOWY 
STANIE SIĘ BRANŻĄ 
ZAGROŻONĄ? 

palenie papierosów lub tzw. papierosów elektronicz-
nych, ale poinformował, że wszelkie plany zmian 
technologicznych mogą zostać zagrożone, gdyż  
w WHO dyskutowana jest koncepcja całkowitej likwi-
dacji branży tytoniowej. Uderzyłoby to we wszystkich 
pracowników branży oraz firm kooperujących, nie 
mówiąc już o plantatorach. W tej sytuacji zapowiedź 
ze strony Philip Morrris zainwestowania w Krakowie 
blisko miliarda euro w nowe linie technologiczne  
i stworzenie nowych miejsc pracy może okazać się 
nierealna.

 Andrzej Gębara

Międzyzakładowa Komisja NSZZ „Solidar-
ność” w Philip Morris Polska zrzesza 560 
członków aktywnych zawodowo oraz 110 
emerytów i rencistów. W swych szeregach 
ma nie tylko pracowników zakładu produk-
cyjnego, ale także Centrum Usług Biurowych, 
które obsługuje cały koncern pod wzglę-
dem administracyjnym, kadrowym i finanso-
wym, to właśnie w tym zakładzie przybywa 
obecnie najwięcej deklaracji członkowskich.  
Organizacja Międzyzakładowa może po-
szczycić się doskonale wynegocjowanym 
porozumieniem socjalnym podpisanym 
przed laty w czasie prywatyzacji zakładu, 
które obowiązuje bezterminowo i pozwala 
zapisane tam przywileje rozciągnąć na inne 
zakłady koncernu w Polsce, jak wspomniane 
wyżej Centrum Usług. 
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Apelujemy w sprawie planów Komisji Europejskiej, której intencją, w porozumieniu 
ze Światową Organizacją Zdrowia (WHO), jest przedstawienie podczas posiedzenia 
COP w dniach 20-25 listopada 2023 roku w Panamie propozycji dotyczących sektora 
tytoniowego. Procedury, które Komisja zamierza wdrożyć, mogą naruszyć tradycyjny 
proces konsultacji z państwami członkowskimi.

Rozumiemy, że konsumpcja tytoniu ma swoje konsekwencje zdrowotne. Popieramy 
programy profilaktyczne i kampanie edukacyjne, które mają na celu ograniczenie uza-
leżnień od nikotyny. Jednakże, działania WHO wydają się bardziej ukierunkowane na 
hamowanie rozwoju branży w kierunku produktów o obniżonym ryzyku niż na dbałość 
o zdrowie palaczy. Taki kierunek polityki może negatywnie wpłynąć na tysiące miejsc 
pracy w Polsce.

Ważne jest, aby pamiętać, że Polska jest kluczowym ośrodkiem inwestycyjnym w 
europejskim sektorze tytoniowym. Nasz kraj przyciąga znaczną część inwestycji w tej 
branży, dlatego właśnie polscy pracownicy mogą najbardziej odczuć wpływ nowych 
regulacji.

Propozycje WHO, które mają zostać przyjęte przez Komisję Europejską, mogą naru-
szać podstawowe prawa, takie jak wolność słowa. Szczególnie martwi nas potencjalne 
zagrożenie dla transparentności procesów decyzyjnych w Polsce oraz wprowadzenie 
przepisów, które ograniczają możliwość informowania obywateli o kwestiach ważnych 
dla sektora tytoniowego.

Naszym zdaniem, działania WHO przypominają metody stosowane w czasach ko-
munizmu, gdzie centralne planowanie i cenzura były na porządku dziennym. Polska, 
jako ważny gracz w europejskim kontekście, nie może zostać potraktowana w sposób 
przedmiotowy.

Dlatego też apelujemy do polskiego rządu o racjonalne podejście do tej sprawy. 
Należy uwzględnić zarówno aspekty zdrowotne, jak i gospodarcze, mając na uwadze 
dobro polskich przedsiębiorców i pracowników sektora tytoniowego. Historia pokazała, 
że polityka prohibicji i nadmiernych regulacji nie przynosi pożądanych efektów.

Apel Sekcji Krajowej Pracowników Przemysłu 
Tytoniowego NSZZ „Solidarność”
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19 września w siedzibie Zarządu Regionu od-
było się Walne Zebranie Delegatów Regionalnej 
Sekcji Pomocy Społecznej Małopolskiej „Soli-
darności”. Obrady prowadziła Przewodnicząca 
RSPS Iwona Jagła. 

Uczestnikami WZD byli przedstawiciele DPS, 
MOPS i GOPS z 9 powiatów naszego Regionu, 
w których znajdują się te zakłady, reprezentujące 
wszystkich pracowników tych ośrodków w Małopol-
sce.

W obradach wzięli również udział: Andrzej Gę-
bara, Koordynator ds. Branż oraz Witold Witkowski, 
prawnik Zarządu Regionu.

Podczas obrad dyskutowano o istotnych proble-
mach nurtujących Pracowników Pomocy Społecznej, 
o niskich płacach w tym sektorze oraz o wewnętrz-
nych problemach jakie nurtują Organizacje Związko-
we w kontaktach i rozmowach z pracodawcą.

Dyskutowano również na temat Regulaminu We-
wnętrznego Regionalnej Sekcji, który został zaktu-
alizowany i dostosowany do obecnego prawa związ-
kowego. Regulamin ten po przyjętych poprawkach 
został jednogłośnie zatwierdzony przez Delegatów 
RSPS Uchwałą WZD.

Jednym z tematów była również dyskusja  
o dobrowolnych składkach na rzecz Krajowej Sekcji 
Pomocy Społecznej, która to Sekcja jest częścią 
składową Krajowego Sekretariatu Ochrony Zdrowia. 
Do tej pory nie odpro-
wadzano składek dobro-
wolnych na rzecz Sekcji 
Krajowej, ale obecnie 
sytuacja tego wymaga. 
Po dyskusjach w innych 
Regionach, prawdopo-
dobnie WZD Krajowej 
Sekcji podejmie taką 
decyzję.

WZD Regionalnej Sekcji Pomocy 
Społecznej

W dniach 29-30 września w Białce Tatrzań-
skiej odbyło się posiedzenie Rady Krajowej Sek-
cji Pracowników Administracji Rządowej i Sa-
morządowej NSZZ „Solidarność” oraz Komisji 
Rewizyjnej. 

Przed rozpoczęciem obrad nastąpiła uroczystość 
uhonorowania zasłużonych działaczy Krajowej Sekcji 
PARiS. W imieniu Rady podziękowania z pamiątko-
wymi upominkami wręczył obecny Przewodniczący 
Rady Daniel Pokuta wraz z członkami Prezydium: 
Zastępcami Przewodniczącego Elżbietą Fortuną, 
Aleksandrem Gołowinem, Adrianem Tomasem, Zbi-
gniewem Roeslerem, oraz Sekretarzem Krajowej 
Sekcji Dominiką Wadowską. Uhonorowani zostali 
zasłużeni dla Krajowej Sekcji PARiS NSZZ „Solidar-
ność” wieloletni działacze funkcyjni:

1. Walczykowska Lucyna – była Przewodniczą-
ca Rady KS PARiS, wieloletnia Przewodniczą-
ca Organizacji Związkowej NSZZ „Solidarność” 
Pracowników Samorządowych Urzędu Miasta 
Krakowa, 
2. Drużbicka Mieczysława – wieloletnia Prze-
wodnicząca Organizacji Związkowej NSZZ 
„Solidarność” Pracowników Samorządowych 
Urzędu Miasta Wrocławia, 
3. Jaszczuk Andrzej – wieloletni Przewodniczą-
cy Organizacji Związkowej NSZZ „Solidarność” 
Pracowników Samorządowych Urzędu Miasta 
st. Warszawy, 
4. Hardecka Barbara – wieloletnia działaczka 
związkowa Organizacji Związkowej NSZZ „Soli-
darność” Pracowników Samorządowych Urzędu 
Miasta Krakowa. 
W trakcie obrad omówiono sprawy dotyczące 
działalności Krajowej Sekcji PARiS oraz przyję-
to „Stanowisko ws. podwyżek przeznaczonych 
dla urzędów administracji centralnej”. 

Podczas posiedzenia był obecny Przewodniczą-
cy Rady Krajowego Sekretariatu Służb Publicznych 
NSZZ „Solidarność” Bartłomiej Mickiewicz, który 
omówił sprawy dotyczące działalności Krajowej 
Struktury Branżowej. Dodatkowo Przewodniczący 

wspólnie z innym 
członkiem Komisji 
Krajowej NSZZ „So-
lidarność” Danielem 
Pokutą, Zastępcą 
Przewodniczącego 
Zarządu Regionu Ma-
łopolskiego przeka-
zali biorącym udział 
w obradach, informa-
cje z działalności Ko-
misji Krajowej NSZZ 
„Solidarność”.  

Posiedzenie PARiS
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31 sierpnia w Zakopanem w ramach obcho-
dów 43. rocznicy porozumień sierpniowych odby-
ła się uroczystość ponownego odsłonięcia tablicy 
na budynku Społem przy Krupówkach 41.

Tablica, która od 2005 roku oznajmia i symbolizu-
je utworzenia miejskiej komisji koordynacyjnej NSZZ 
„Solidarność” w Zakopanem, przypomina również, że 
31 października 1980 roku z inicjatywy Jerzego Za-
charko odbyło się spotkanie przed-
stawicieli komitetów założycielskich 
NSZZ „Solidarność”. W budynku 
WSS Społem przygotowywane były 
akcje strajkowe i zebrania komisji 
zakładowych.

11 listopada 2005 roku tabli-
ca została odsłonięta. W uroczy-
stościach tych wzięli udział lokal-
ni przedstawiciele „Solidarności”  
z pomysłodawcą Jerzym Zacharko 
na czele, jak również przewodni-
czącym Regionu Małopolskiego 
Wojciechem Grzeszkiem.

Niestety, z różnych powodów 
górna część tablicy nie doczekała 
się aż do dnia 31 sierpnia 2023 
roku swego finalnego wizerunku. 
Jednak dzięki zaangażowaniu i determinacji między 
innymi Piotra Bąka, starosty Tatrzańskiego udało się 
przekonać i namówić autora tablicy na wykonanie 
ostatecznej wersji symbolizującej niesioną wolność.

W ponownym odsłonięciu i poświęceniu tablicy 
uczestniczyli Ks. Bogusław Filipiak, dziekan zako-

Ponowne odsłonięcie tablicy 
w Zakopanem

piańskiego dekanatu, Starosta Tatrzański Piotr Bąk 
wraz z zastępcą Władysławem Filarem, poczet sztan-
darowy miejskiej Solidarności, władze PSS Społem 
w Zakopanem oraz członkowie i sympatycy „Soli-
darności”.

1 września obchodziliśmy 84. rocznicę wy-
buchu II wojny światowej. Organizatorami uro-
czystości, które odbywają się w Krakowie, byli 
wojewoda małopolski Łukasz Kmita oraz dyrek-

tor Oddziału Instytutu Pamięci 
Narodowej w Krakowie dr hab. 
Filip Musiał. 

Krakowskie obchody 84. rocz-
nicy wybuchu II wojny światowej 
rozpoczęły się na cmentarzu Ra-
kowickim przy pomniku Żołnierzy 
Września i Armii „Kraków”. Obec-
ni byli: konsul generalny Ukrainy  
w Krakowie Wiaczeslaw Wojna-
rowski, konsul generalna Stanów 
Zjednoczonych w Krakowie Erin 
Nickerson, konsul generalny Wę-
gier w Krakowie Tibor Gerencser, 
konsul generalna Republiki Sło-
wackiej w Krakowie Zlata Sipo-
sova, konsul Francji w Krakowie 

Pauline Rouchouze, konsul generalny Republiki Fe-
deralnej Niemiec w Krakowie Holger Mahnicke, parla-
mentarzyści, przedstawiciele władz samorządowych, 
służb mundurowych oraz organizacji kombatanckich. 

W trakcie uroczystości został odczytany Apel 
Pamięci, po którym kompania honorowa wykonała 
salwę honorową. Po okolicznościowych przemówie-
niach i modlitwie uczestnicy uroczystości złożyli kwia-
ty przed pomnikiem Armii „Kraków”. W trakcie apelu 
przywołano pamięć nie tylko żołnierzy Września, ale 
także pracowników instytucji państwowych, którzy 
na swych stanowiskach pracy podejmowali walkę 
z niemieckim najeźdźcą i niejednokrotnie ginęli lub 
byli potem represjonowani, jak kolejarze, pocztowcy, 
policjanci.

Ciąg dalszy obchodów rocznicy kontynuowano  
o godz. 1730 w katedrze na Wawelu, gdzie, pod prze-
wodnictwem metropolity krakowskiego abpa Marka 
Jędraszewskiego, odprawiono mszę świętą w intencji 
wszystkich ofiar poległych w walce o niepodległość 
Ojczyzny. 

84. Rocznica wybuchu II wojny 
światowej. Pamiętamy!
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Z ramienia 
NSZZ „Solidar-
ność” w uroczy-
stościach uczest-
niczyli Adam Lach, 
zastępca prze-
w o d n i c z ą c e g o 
Zarządu Regionu 
M a ł o p o l s k i e g o 
oraz Andrzej Gę-
bara członek Za-
rządu oraz poczet 
sztandarowy Re-
gionu. 

Tekst: Wojewódzki 
Urząd Małopolski

3 września z okazji 43. rocznicy podpisania 
Porozumień Sierpniowych, Tarnowska „Solidar-
ność” zorganizowała uroczyste obchody tego 
które, rozpoczęła msza św. w kościele Bł. Karo-
liny. 

Nabożeństwo koncelebrowali; Ks. Prałat Stani-
sław Dutka, duszpasterz ludzi pracy oraz Ks.  An-
drzej Romanowski proboszcz parafii. Po 
zakończonej Eucharystii złożono kwiaty  
i zapalono znicze pod pomnikiem Św. Jana 
Pawła II.

We mszy św. wzięły udział poczty 
sztandarowe organizacji związkowych 
NSZZ „Solidarność”: Grupy Azoty S.A., 
Zakłady Mechaniczne Tarnów S.A., Tauron 
Dystrybucja S.A., Tarnowskie Wodociągi 
Sp. z o.o., ATB Tamel S.A., PKP Cargo 
S.A.

Uroczystości rocznicowe 
w Tarnowie

3 września tradycyjnie obchodziliśmy  
43. rocznicę podpisania Porozumień Sierpnio-
wych. Z tej okazji członkowie i sympatycy „So-
lidarności”, osoby internowane oraz przedsta-
wiciele samorządów wzięli udział w uroczystej 
mszy św. w Bazylice Mniejszej, którą rozpoczęto 
wprowadzeniem sztandarów.

Mszę św. w intencji Ojczyzny i NSZZ „Solidar-
ność” w 43. rocznicę jego powstania odprawił ksiądz 
proboszcz Stanisław Ruszel. W swoim kazaniu pod-
kreśli m.in. jak ważna jest pamięć o historii, ponie-
waż to na niej budujemy naszą teraźniejszość. 

To już 43 lata od czasu gdy powstała „Solidar-
ność”. Ileż uczuć, emocji zawierało to słowo. Jedni 
poświęcili jej całe swoje życie. Służą jej do dziś. Inni 
zaprzysięgli jej nienawiść i śmierć.

Naród nie pogodził się nigdy z niewolą. Leczył 
rany zadane przez Niemców, przez Rosjan. Były 
wcześniejsze próby dojścia do wolności: 1956, 1968, 
1970, 1976. 

W roku 1980 za bramą stoczni, w fabrykach, ko-
palniach zakładach pracy stanął ołtarz, konfesjonał 
i krzyż. Bez krzyża i ołtarza nie byłoby „Solidarno-
ści”. Postulatom i rozmowom towarzyszyła modlitwa. 
Dziwili się zachodni obserwatorzy, że w centrum 
strajku stoi krzyż i ołtarz. Polakom nie trzeba było 
tłumaczyć. „Solidarność” jest wartością, którą muszą 
znać Polacy.

Stan wojenny formalnie został odwołany w lipcu 
1983 r., ale faktycznie - oczywiście już w innej formie 
– trwał do 1989 r. Jego bezprawie dotknęło miliony 
Polaków. Nikt nie policzył ich dramatów, rodzinnych 
tragedii, złamanych nadziei. Wobec ponad setki 
śmiertelnych ofiar w latach 1981- 1989 m.in. górni-
ków kopalni „Wujek” w Katowicach, zastrzelonych  
w Lubinie, Grzesia Przemyka, Piotra Bartoszcze, 
Ks. Jerzego Popiełuszki, ks. Stefana Niedzielaka, 

Gorlice – 43. rocznica powstania 
NSZZ „Solidarność”



S E R W I S  I N F O R M A C Y J N Y Nr 10-11 (802-803)24

Wydarzenia

ks. Stanisława Suchowolca, ks. Sylwestra Zycha, 10 
000 internowanych, 10 000 aresztowanych, 800000 
zmuszonych do emigracji, dziesiątki tysięcy wyrzu-
conych z pracy, bitych, poniżanych.

Zbrodnie stanu wojennego nie zostały ani rze-
telnie wyjaśnione, ani sprawiedliwie osądzone, ani 
należycie ukarane.

Musimy znać naszą historię, abyśmy potrafili 
i chcieli ją opowiedzieć, przekazać, byśmy umie-
li jej bronić. To z tej historii wyrasta nasze dziś.  
W perspektywie tej historii staję się Polakiem, je-
żeli potrafię w prawdzie patrzeć na historię potrafię 
 i w prawdzie żyć.A prawda historii to również prawda 
o Chrystusowym krzyżu wpisanym w dzieje narodu.

Najwyższą prawdą krzyża jest człowiek kochany 
przez Boga. O KRZYŻ ROZBIJAJĄ SIĘ kłamstwo  
i fałszywa ideologia. Kościół zrodzony pod krzyżem 
solidarnie staje po stronie człowieka, od jego poczę-
cia do naturalnej śmierci, buduje na fundamencie 
rodziny, wiernego małżeństwa, upomina się o rodzi-
cielskie prawa w szkole, broni praw pracowników  
i bezrobotnych. „Odrzućmy wielokulturowy bełkot, co 
mąci życie publiczne naigrawając się 

z jego tradycji, z dziedzictwa naszych ojców. 
Niszcząc chrześcijaństwo niszczą rodzimą tożsa-
mość, manipulując pojęciem praw człowieka, lansują 
barbarzyńskie i pogańskie przemiany niszcząc fun-
damenty cywilizacji chrześcijańskiej”.

Po mszy św. uczestnicy na czele z pocztami 
sztandarowymi KM NSZZ „Solidarność” Glinik, Dusz-
pasterstwa Ludzi Pracy, Międzyszkolnej Komisji Pra-
cowników Oświaty i Wychowania NSZZ „Solidar-
ność”, Miasta Gorlice, Starostwa Powiatowego w 
Gorlicach oraz gorlickich szkół przeszli pod pomnik 
Papieża Jana Pawła II na Palcu Kościelnym. Tam 
nastąpiła dalsza część obchodów, którą rozpoczęto 
odśpiewaniem hymnu państwowego.

Uroczystość poprowadził Krzysztof Kotowicz 
– zastępca Przewodniczącego Zarządu Regionu 
Małopolskiego NSZZ „Solidarność”, który powitał 
zaproszonych gości oraz uczestników obchodów. 
Następnie głos zabrał Przewodniczący Zarządu Re-
gionu Małopolskiego NSZZ „Solidarność” Tomasz 
Zaborowski, który przypomniał historię powstania 
Solidarności.

W swoim wystąpieniu Jadwiga Wójtowicz nawią-
zała do powstania Niezależnych Związków sprzed 
43 lat. Jednocześnie zwróciła się do zgromadzonych  
i podziękowała za zaproszenie.

W dalszej części przystąpiono do składnia kwia-
tów pod pomnikiem Papieża Jana Pawła II. Symbo-
liczne wiązanki złożyli: przedstawiciele „Solidarności” 

w osobach szefa Regionu Małopolskiego - Tomasza 
Zaborowskiego, Marka Bugno i Marii Liany-Pasiń-
skiej, Radnej Województwa Małopolskiego Jadwigi 
Wójtowicz, Starosty Powiatu Gorlickiego Marii Gubały 
wraz z Przewodniczącym Rady Powiatu Witoldem 
Kochanem, Burmistrza Miasta Gorlice – Rafała Kukli 
wraz z radną Rady Miasta Gorlice – Marią Piecuch.

 Na koniec uroczystości odśpiewano hymn  
Solidarności.

Krzysztof Kotowicz

9 września odbyła się XXI Pielgrzymka Koleja-
rzy do Sanktuarium Miłosierdzia Bożego w Krako-
wie – Łagiewnikach. W tym roku towarzyszyło jej 
hasło „Wierzę w Kościół Chrystusowy”.

Zgromadzone z całej Polski grupy kolejarzy  
i poczty sztandarowe modliły się dziękując za po-
myślność i prosząc o błogosławieństwo w dalszym 
funkcjonowaniu polskich kolei. Szczególnie modlo-
no się o bezpieczeństwo w pracy i bezpieczeństwo 
podróżnych, o dalszy rozwój infrastruktury i taboru,  
a także za pracowników kolejnictwa, tych, którzy już 
odeszli, w tym poległych na kolei w czasie wojny, 
jak i żyjący i pracujących na różnych stanowiskach. 

Uroczystościom i modlitwom kolejarzy przewodni-
czył krakowski biskup pomocniczy Robert Chrząszcz, 
który w homilii podkreślił, że Sanktuarium Bożego 
Miłosierdzia to miejsce szczególne.

 – Gromadzimy się w tym miejscu nie tylko ze 
względu na jego walory estetyczne, ale ze względu 
na jego piękno duchowe. Razem wpatrujemy się 
w obraz Jezusa Miłosiernego i chcemy dziękować 
Mu za łaskę Jego miłosierdzia, które ma dla nas, 
dla naszych najbliższych i dla całego świata. Ono 
jest bardzo ważne dla nas. To istotne, abyśmy mieli 
tego świadomość. Byśmy po raz kolejny mogli do-
świadczyć Bożego Miłosierdzia, tej szczególnej Bożej 
obecności w naszym życiu – powiedział.

Jak podkreślił biskup Chrząszcz, pielgrzymka 
kolejarzy jest dziękczynieniem.

– Ale dziękując ośmielamy się prosić o łaski na 
kolejne dni naszego życia i pracy. Szczególnie o to 
prosimy dziś dla całej braci kolejarskiej. Niech Bóg 
bogaty w miłosierdzie błogosławi wam w waszych 
obowiązkach i chroni od niebezpieczeństw. Niech 
obdarza was łaską silnej i niezachwianej wiary. Dzię-
kuję wam za waszą obecność i za tą pielgrzymkę, na 
którą się zjeżdżacie z całej Polski. To ważne świa-

XXI Pielgrzymka Kolejarzy
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dectwo wiary i za tę wiarę wam dziękuję – powiedział 
bp Chrząszcz.

Msza święta była centralnym punktem pielgrzym-
ki. Poprzedziła ją droga krzyżowa i konferencja 
„Chrystus w Kościele drogą, prawdą i życiem”.

Specjalny list z życzeniami dla kolejarzy prze-
słał minister infrastruktury, Andrzej Adamczyk, który 
zapewniał, że nakłady na kolej będą w następnych 
latach utrzymane, co pozwoli na zupełnie inny, wyż-
szy standard pracy kolejarzy i realizowanych przez 
nich przewozów, szczególnie pasażerskich. List od 
ministra odczytał dyrektor jego gabinetu politycznego 
Tomasz Tomala. 

Adam Zyzman

9 września na Hali Łabowskiej odbyły się ju-
bileuszowe 25. uroczystości patriotyczne, upa-
miętniające kapelana sądeckich Niezłomnych ks. 
Władysława Gurgacza.

Uroczystości rozpoczęły się na cmentarzu para-
fialnym w Nawojowej od Apelu Poległych i złożenia 
kwiatów przy obelisku upamiętniającym Żołnierzy 
PPAN Oddziału „Żandarmeria” i ich dowódcę kpt. 
Stanisława Pióro. Następnie kwiaty złożono przy 
pomniku ks. Władysława Gurgacza przed budynkiem 
Urzędu Gminnego w Łabowej. 

W samo południe uczestnicy uroczystości dotarli 
na Halę Łabową, gdzie przy pamiątkowym obeli-
sku, odbyła się msza polowa w intencji kapelana  
i Żołnierzy PPAN oraz Apel Poległych. Kontynuacją 
wydarzenia była prelekcja pracownika IPN z Krakowa 
oraz wspólnej dyskusji m.in. z rodzinami Bohaterów 
Niezłomnych.

Zarząd Regionu Małopolskiego NSZZ „Solidar-
ność” reprezentowali Adam Lach, zastępca przewod-
niczącego Regionu, były poseł Andrzej Szkaradek, 
Grażyna Święs oraz poczet sztandarowy. W imieniu 
Związku pod pomnikiem upamiętniającym pomordo-
wanych złożono kwiaty. 

Organizatorami uroczystości byli: Fundacja 
„Osądź mnie Boże”, Lasy Państwowe, Gmina Łabo-
wa oraz krakowski oddział IPN.

Adam Lach

Uroczystości na Hali Łabowej

Ks. Władysław Gurgacz (ur. w 1914 r.  
w Jabłonicy Polskiej k. Brzozowa) był kapela-
nem oddziału partyzanckiego Polskiej Pod-
ziemnej Armii Niepodległościowej, działa-
jącej na Sądecczyźnie w latach 1947–1949. 
Partyzanci mieli kryjówki w Beskidzie Sądec-
kim, a jeden z obozów leśnych był pod Halą 
Łabowską.

Aresztowany przez UB w Krakowie w 1948 
roku, w pokazowym procesie, ks. Gurgacz zo-
stał skazany na karę śmierci. Wyrok wykona-
no 14 września 1949 roku w więzieniu na Mon-
telupich. Kapłan spoczywa na Cmentarzu 
Rakowickim. Jego grób odnaleziono dopiero 
w latach 60-tych. 14 czerwca 2008 prezydent 
RP Lech Kaczyński odznaczył pośmiertnie  
ks. Władysława Krzyżem Komandorskim Or-
deru Odrodzenia Polski.

Ks. Władysław Gurgacz patronuje ulicom 
w Krynicy, Krakowie i w Nowym Sączu. Tu 
jego imię nosi także bursa jezuicka dla chłop-
ców przy ul. Św. Ducha. 
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15 września w Barcicach odbył się 
24. turniej Piłki Nożnej o Puchar Prze-
wodniczącego Rady Regionalnej Sekcji 
Kolejarzy NSZZ „Solidarność” Regionu 
Małopolskiego. 

W Turnieju brało udział 14 drużyn  
z kolejowych zakładów pracy, a w rozgryw-
kach i całej imprezie uczestniczyło ok. 600 
osób. Najlepszą drużyną rozgrywek okaza-
ła się reprezentacja ZLK Rzeszów, która 
oprócz głównej nagrody Turnieju otrzyma-
ła też puchar ufundowany przez Andrzeja 
Adamczyka, ministra Infrastruktury, dla najlepszej 
drużyny turnieju. Nagrodę wręczył dyrektor Gabinetu 
Politycznego Ministra Tomasz Tomala. 

Wśród nagród dla zwycięzców był też Puchar 
Fair Play, który zdobyła drużyna Trakcji S.A. Puchar 
wręczył Tomasz Zaborowski przewodniczący Re-
gionu Małopolskiego NSZZ „Solidarność” (puchar 
w zastępstwie odebrał Ireneusz Dynowski przew. 
RSK). W spotkaniu zakończony zabawą integracyjną 
dla wszystkich kolejarzy i ich rodzin uczestniczył też 
zastępca przewodniczącego Regionu Małopolskiego, 
Krzysztof Kotowicz. 

Jak zwykle w trakcie Turnieju zorganizowana 
była Loteria Charytatywna, w ramach której zbierano 
pieniądze na pomoc dla kolejarzy, którzy znajdują się 
w bardzo trudnej sytuacji zdrowotnej i materialnej. 
Dodatkowo prowadzone są zbiórki internetowe.

Bogdan Ostrowski

Kolejarski Turniej Piłkarski  
w Barcicach

23 września w Zakopanem na Wiktorówkach 
została odsłonięta tablica upamiętniająca osoby 
i organizacje zaangażowane w dostarczanie wy-
dawnictw religijnych do ludzi w Czechosłowacji.

Kościół katolicki w Czechosłowacji w latach 
1950-1989 przeżywał tragiczne losy związane  
z prześladowaniami. Reżim komunistyczny zamknął 
katolickie wydawnictwa, a druk i kolportaż literatury 
religijnej został zakazany. Na początku lat osiem-
dziesiątych XX wieku nastąpiło jednak w Czechach 
i na Słowacji niezwykłe przebudzenie religijne. Stało 
się to między innymi pod wpływem wyboru Polaka 
na stolicę Piotrową i powstania NSZZ ,,Solidarność” 
w Polsce. Literaturę religijną zaczęto drukować na 

Pamiątkowa tablica na Wiktorów-
kach. Przemytnicy Słowa Bożego.
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Zachodzie i nielegalnie 
przerzucać przez Polskę 
i Węgry na Słowację. Pu-
blikacje były dostarczane 
przez słowacki Instytut 
Świętego Cyryla  i Meto-
dego w Rzymie.

Organizacją pomocy 
prześladowanemu Ko-
ściołowi w Czechosłowacji 
zajmowały się w tajemnicy 
różne grupy ludzi dobrej 
woli. Zwykle działały na 
tym samym terenie, rów-
nolegle nie wiedząc o so-
bie. Byli to księża diecezjalni, zakonnicy, ratownicy 
GOPR, przewodnicy górscy, leśnicy, harcerze, dzia-
łacze podziemnych struktur „Solidarności”. Jednym  
z centrów prowadzonych przez wiele lat, dobrze 
zaplanowanych i przemyślanych działań było Sank-
tuarium M.B. Jaworzyńskiej na Wiktorówkach.

W uroczystości odsłonięcia tablicy Przemytnicy 
Bożego Słowa uczestniczyli przedstawiciele organi-
zacji i instytucji z Polski i ze Słowacji. NSZZ „Solidar-
ność” reprezentował Przewodniczący Tomasz Zabo-
rowski wraz z członkami zakopiańskiej „Solidarności”. 
Obecni byli także duchowni, bez których cała akcja 
nie mogła by się udać, a szczególne podziękowanie 
skierowane zostało do o. Leonarda Węgrzyniaka OP, 
wieloletniego kustosza na Wiktorówkach.

Fundatorem tablicy jest Związek Harcerstwa Rze-
czypospolitej - Obwód Tatrzański oraz Towarzystwo 
Gospodarcze ,,Spólnota Harcerska’’.

Tekst i zdjęcia: Piotr Bąk, Krzysztof Lichota, Paweł Murzyn.

W niedzielę, 24 września 
2023 w kaplicy na szczycie gór-
skim Beskidu Małego - Groń 
Jana Pawła II – odbyła się  
z udziałem turystów oraz człon-
ków i sympatyków „Solidarno-
ści” uroczysta Eucharystia. 

Członkowie Oddziału 7 NSZZ 
„Solidarność” w Wadowicach 
zadbali o wystrój i odpowiednią 
oprawę liturgiczną. Mszy św. w 
intencji Ojczyzny oraz zmarłych  

i żyjących członków związ-
ku w 43. rocznicę powsta-
nia, przewodniczył Ojciec 
Karmelita Piotr Zerzucha 
z klasztoru w Wadowicach. 
Homilia oparta  była o my-
śli zaczerpnięte z czytań 
liturgicznych i Ewangelii, 
ale nawiązywała również 
do historii i ludzi „Solidar-
ności” oraz jej znaczenia  
w walce o wolność Ojczy-
zny i godność ludzi pracy. 

W liturgii udział wzię-
ły poczty sztandarowe 

„Solidarności” z różnych zakładów i miejscowości 
Małopolski – NSZZ „Solidarność” Region Małopol-
ski, NSZZ „Solidarność” Ziemi Wadowickiej, , NSZZ 
„Solidarność” Oddział nr 5 w Dębicy, NSZZ  „Soli-
darność” przy LERG SA w Pustkowie, Solidarność 
Tikkurila Polska w Debicy oraz Klubu Honorowych 
Dawców Krwii przy Lerg S.A w Pustkowie.

Oprawę muzyczną mszy św. zapewnił nasz ko-
lega związkowy Grzegorz Kowalski.

Po mszy św. Przewodniczący Wadowickiej „So-
lidarności”, Jan Kraska oraz członek Prezydium Za-
rządu Regonu Małopolskiego, Maciej Kania złożyli 
kwiaty pod znajdującym się na Groniu pomnikiem  
św. Jana Pawła II, a wszyscy zgromadzeni odśpie-
wali „Barkę”, ulubiona pieśń ojca Świętego oraz 
hymn Solidarności.

Po oficjalnej części była okazja do spotkania 
integracyjnego połączonego z przekąską przy schro-
nisku oraz podziwiania widoków Beskidu Małego.

Wielu uczestników uroczystości wyraziło nadzie-
ję, że za rok znów spotkamy się na Groniu.

Tekst i zdjęcia Jan Kraska
Solidarność na Groniu  
Jana Pawła II 
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Wydarzenia

W ciepłą, słoneczną sobotę 14 października 
prawie pół tysiąca zawodników biorących udział 
w XXVII edycji Biegu Memoriałowego im. Bog-
dana Włosika wystartowało spod bramy głów-
nej krakowskiej huty. Idea biegu ulicznego, dla 
uczczenia Jego pamięci i innych ofiar stanu wo-
jennego powstała w 1995 roku i realizowana jest 
przez Komisję Robotniczą Hutników „Solidar-
ność” działającą przy krakowskiej hucie. Dwu-
dziestoletni hutnik Bogdan Włosik zginął od kuli 
funkcjonariusza SB w trakcie demonstracji pro-
solidarnościowej przed bieńczyckim kościołem 
13 października 1982 roku. W tym roku przypada 
41. Rocznica tego tragicznego wydarzenia. 

Do biegu zapisało się 535 zawodników, w tym 
młodzież szkolna i dorośli, amatorzy biegania  
i uczestnicy prestiżowych zawodów, którzy rywa-
lizowali w 13 kategoriach. Ostatecznie na mecie 
sklasyfikowano prawie 400 osób. Zawodnicy biegli 
ulicami Nowej Huty, zaczynając od bramy głównej 
krakowskiego oddziału ArcelorMittal Poland S.A. 
kończąc na mecie przed bieńczycką Arką Pana, w 
bramie pobliskiego Zespołu Szkół Gastronomicznych 
nr 1. Wytyczona trasa licząca 4,2 km pokrywa się ze 
szlakiem, którym w latach 80-tych wyruszały najwięk-
sze w Polsce manifestacje „Solidarności” w proteście 
przeciwko delegalizacji Związku i łamaniu praw oby-
watelskich przez komunistyczną władzę. Nowohucki 
bieg memoriałowy w najmłodszej dzielnicy Krakowa 
stawia sobie za cel nie tylko popularyzację sportu, ale 
także zachowanie pamięci historycznej, wspieranie 
postaw patriotycznych oraz solidarności społecznej. 
Od zawodników nie są pobierane zwyczajowe opłaty 

wpisowe, za to nagrody przewidziane dla zwycięzców 
są liczne i atrakcyjne. Oczywiście nie byłoby to moż-
liwe bez wsparcia sponsorów, których wymieniamy  
w osobnym podziękowaniu. Głównym partnerem wy-
darzenia jest MAŁOPOLSKA. Imprezie patronuje Ire-
na Włosik – mama Bogdana, Marszałek Województwa 
Małopolskiego, a także Prezydent Miasta Krakowa  
i Przewodniczący Rady Miasta.

W tym roku po raz kolejny pierwszym na mecie, 
z czasem 11:41.26 był Adam Czerwiński z #ADAM-
CZERWINSKITEAM, średniodystansowiec, m.in. 
dwukrotny wicemistrz Polski w biegu na 1500 m, 
halowy mistrz kraju na tym dystansie i dwukrotny 
uczestnik halowych mistrzostw Europy. Startował 
w Biegu Włosika kilkanaście razy, po raz pierwszy 
jeszcze jako uczeń szkoły podstawowej w Wiśniowej. 
Pierwszą zawodniczką, która przekroczyła linię mety 
była Paulina Gaj z Krakowska Akademia LA. Jej czas 
to 14:14.11. 

W specjalnej kategorii dla członków NSZZ „So-
lidarność” z kobiet najlepszą okazała się Dorota 
Orzeł reprezentująca ZR Małopolska „S” z czasem 
22:02.22. Kolejne miejsca zajęły krakowianki: Małgo-
rzata Hajto, Małgorzata Węgrzyn. Spośród startują-
cych mężczyzn – członków „Solidarności” najlepszy 
wynik (14:51.12) osiągnął Szymon Markowicz z KK 
NSZZ „S”. Kolejne dwa miejsca zajęli również krako-
wianie: Tadeusz Maj oraz Bogusław Opryszek.

Pierwszych 250 zawodników organizatorzy uho-
norowali medalami, a nagrodzeni w poszczególnych 
kategoriach otrzymali okolicznościowe koszulki  
z logo Małopolski. Po przekroczeniu mety na zawod-
ników czekały panie z Hut-Pusu wydające kanapki 
i napoje.

Zgodnie z tradycją po zakończeniu biegu przed-
stawiciele organizatorów, władz samorządowych, 
sponsorów, zawodników i młodzieży szkolnej złożyły 
wiązanki kwiatów pod pomnikiem B. Włosika na os. 
Przy Arce. Obecni oni byli na ceremonii wręczania 
nagród, aby osobiście pogratulować zwycięzcom  
i wręczyć ufundowane nagrody.

Od pięciu lat, przed rozdaniem nagród zawodni-
kom biorącym udział w biegu, odbywa się finał mię-
dzyszkolnego konkursu: Historia Bogdana Włosika  
i jego nowohuckiej małej ojczyzny oraz komisji robot-
niczej hutników NSZZ „Solidarność”. Międzyszkolny 
konkurs przygotowała dyrekcja i grono nauczycielskie 
Zespołu Szkół Zawodowych HTS. Pięciu finalistów 
pierwszego etapu konkursu historycznego, po za-
kończeniu biegu przystąpiło do finałowej rozgrywki. 
Zwycięzcy konkursu to:

Miejsce I – Sebastian Dybała – Bezrąk, Zespół 

XXVII Bieg Memoriałowy im. Bog-
dana Włosika
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Szkół Mechanicznych nr 3
Miejsce II – Jakub Rypień, Zespół Szkół Mecha-

nicznych nr 3
Miejsce III – Daniel Pawlik, Zespół Szkół Ekono-

micznych nr 2
Miejsce IV ex aequo:
- Patrycja Jastrzębska, Zespół Szkół Gastrono-

micznych nr 1, 
- Adrian Sas, Zespół Szkół Zawodowych Huty im. 

T. Sendzimira.
Komisja Robotnicza Hutników dla zwycięzców 

ufundowała bony podarunkowe w kwocie 700, 600 
i 500 zł, natomiast koledzy z „Solidarności” Kopalni 
Soli Wieliczka ufundowali dla pierwszej trójki bilety 
wejściowe dla dwóch osób do zwiedzenia kopalni. 
Atrakcyjne nagrody ufundowane przez KRH NSZZ 
„Solidarność” oraz okolicznościowe dyplomy, wrę-
czyła zwycięzcom Dyrektor Szkoły Iwona Słapek oraz 
Przewodniczący KRH Roman Wątkowski. 

Podziękowanie

W imieniu własnym, jak i zawodników startu-
jących w biegu, wszystkim sponsorom składamy 
serdeczne podziękowania. To dzięki Wam corocznie 
startuje liczna rzesza młodych, ale i starszych osób, 
ludzi kształtujących swój charakter w zdrowej, spor-
towej rywalizacji. Dziękujemy serdecznie również 
mediom prasowym, krakowskiej Policji, Straży Miej-

skiej, parafii pw. Matki Bożej Królowej Polski, dyrekcji 
Szkoły Gastronomicznej z os. Złotej Jesieni, Zakła-
dowi Zabezpieczenia Ruchu Drogowego, pracowni-
kom ochrony, Nowemu Centrum Administracyjnemu, 
Grupie Motocyklowej Galicja Harley Davidson oraz 
wszystkim instytucjom, osobom, wolontariuszom, 
którzy pomagali nam przy organizacji XXVII Biegu 
im. Bogdana Włosika.

Komisja Robotnicza Hutników NSZZ “Solidarność”  
Przewodniczący Roman Wątkowski

Sponsorzy XXVII Biegu Memoriałowego im. Bogdana Włosika: Arce-
lorMittal Poland S.A., PZU Życie S.A., PHT Supon sp. z o.o., Ergosystem 
sp. z o.o., Anex Wrona sp. z o.o., Komisja Krajowa NSZZ ‘Solidarność”, 
Region Małopolska NSZZ „Solidarność”, Eko-Energia Sp. z o.o., Kolprem 
Sp. z o.o., Sol-Hut sp. z o.o., Fundacja Własności Pracowniczej, Krakodlew 
S.A., Madrohut Sp. z o.o., PUHiT Kraków, MPO Sp. z o.o., ZPZ Złomex 
S.A., PW Karabela Sp. z o.o., Krajowy Sekretariat Metalowców NSZZ „S”, 
Zakłady Mechaniczne „Tarnów” S.A., Polishut Sp. z o.o., Complex PRO Sp. 
z o.o., KM NSZZ “S” przy Philip Morris, Stalprodukt S.A., PHU Komobex-
-Plus Sp. Z o. o., Krakowska SKOK, KM NSZZ “S” przy Refractories Tech-
grup, Cognor SA - oddział Ferrostal w Krakowie, BP Galeon, Kopalnia Soli 
Wieliczka, Sed-Hut S.A., Hut-Pus S.A., Zespół Szkół Zawodowych HTS, 
Cognor SA - odział PTS w Krakowie, CM Ujastek, Wojewoda Małopolski, 
Przewodniczący Rady Miasta. Główny partner wydarzenia MAŁOPOLSKA

22 października związkowcy NSZZ „Solidar-
ności” Ziemi Wadowickiej, przedstawiciele władz 
lokalnych oraz mieszkańcy Wadowic brali udział 
w uroczystości związanej z 39. rocznicą męczeń-
skiej śmierci bł. księdza Jerzego Popiełuszko.

Rozpoczęła je Eucharystia w kościele św. Piotra 
w intencji Ojczyzny, NSZZ „Solidarność” oraz kano-
nizacji księdza Jerzego Popiełuszko. Mszy Św. prze-
wodniczył ksiądz Jan Dziubek – proboszcz parafii 

39. rocznica śmierci bł. księdza Je-
rzego Popiełuszko w Wadowicach
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HistoriaDodatek prawny

Św. Piotra w Wadowicach.
Podczas homilii ks. Jan Dziubek przypomniał 

znaczenie i rolę jaką w historii Polski odegrał Jan Pa-
weł II oraz ks. Jerzy Popiełuszko. Mówił również o roli 
jaką ks. Jerzy w życiu związku i w walce o godność 
człowieka oraz wolność i prawdę w naszej Ojczyźnie.

W modlitwie wiernych kierownik oddziału Regio-
nu Małopolskiego w Wadowicach Jan Kraska przy-
pomniał fragmenty przemówień błogosławionego, 
które nawiązywały do zanoszonych do Boga intencji. 
W liturgii uczestniczył poczet sztandarowy Wado-
wickiego Oddziału Regionu Małopolskiego NSZZ 
„Solidarność”.

Po mszy świętej odbyła się uroczysta procesja 
z relikwiami bł. księdza Jerzego Popiełuszko pod 
jego pomnik, gdzie delegacje złożyły wiązanki kwia-
tów oraz zapalono znicze. Wśród składających hołd, 
oprócz członków Solidarności, byli przedstawiciele 
władz samorządowych i mieszkańcy Wadowic.

Następnie odmówiono litanie do bł. księdza Je-
rzego Popiełuszko oraz modlitwe o jego wstawien-
nictwo za naszą Ojczyznę. Uroczystość zakończyło 
błogosławieństwo. 

Jan Kraska
Zdjęcia: Henryk Bajorski, Anna Szlagor

Rozmowy

 Nie daj się oszukać i nie działaj pod wpływem 
emocji! - mówi aspirant sztabowy Tomasz Łatak, 
specjalista Wydziału Prewencji Komendy Miej-
skiej Policji w Krakowie w rozmowie z Adamem 
Zyzmanem. 

- Dwa miesiące temu był Pan na spotkaniu  
z emerytowanymi nauczycielkami w naszym 
Związku i mówiąc o zagrożeniach osób starszych 
ze strony różnego rodzaju oszustów wzbudził 
Pan zainteresowanie tym tematem, bo okazu-
je się, że próby wyłudzenia pieniędzy lub inne-
go majątku dotykają coraz młodszych pokoleń.  
Z czego to wynika? 

- Proceder ten za-
czął się od oszustw „na 
wnuczka”: Oszust dzwonił 
do starszej osoby, przed-
stawiał się jako wnuczek, 
na zasadzie „poznajesz 
babciu to ja, miałem wy-
padek samochodowy 
(albo inne zdarzenie)  
i potrzebuję pilnie pienię-
dzy, bo grozi mi więzie-
nie…” I w ten sposób tworzył legendę. Jeśli babcia 
się zorientowała, że coś z głosem jest nie tak, to 
podmieniał „bohatera”, który przedstawiał się jako 
kolega wnuczka. W każdym razie starał się stwo-
rzyć taką legendę bardzo wiarygodną. Wyglądało to  
w następujący sposób, taka osoba umawiała się  
z seniorką lub seniorem po czym przychodziła i od-
bierała pieniądze lub nieraz biżuterię, gdy okazywało 
się, że seniorzy nie dysponują gotówką.

- Czyli trzeba było z punktu widzenia oszu-
stów stworzyć odpowiednią legendę. Dziś tych 
legend jest coraz więcej. Z czym możemy się 
spotkać? 

- Jak wynika z naszych obserwacji to są to oszu-
stwa „na wnuczka”, na policjanta”, na prokuratora”, 
„na żołnierza”, „na lekarza”… Tych oszustw jest cały 
szereg i metody dynamicznie się zmieniają, więc 
może się okazać, że coś, o czym dzisiaj rozmawia-
my, już za pół roku może być nieaktualne. Te grupy 
przestępcze ewoluują, bo wiedzą, że my ostrzegamy 

Oszustwo na wnuczka, policjanta, 
prokuratora…
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ludzi, że społeczeństwo stara się być czujne czy 
to w wyniku naszych działań, czy w wyniku złych 
doświadczeń sąsiadów czy krewnych. A mimo to…

- Mimo to przypadki oszustw nadal się zda-
rzają i nadal zaskakują zarówno, jeśli idzie o po-
mysłowość przestępców, jak i naiwność oszuka-
nych. Tym bardziej, że tego typu akcje wymagały 
choćby wstępnego rozpoznania. Przecież, gdyby 
do mnie zadzwoniono, że wnuczek miał wypadek 
samochodowy, podczas, gdy najstarszy z nich 
ma 11 lat i nie prowadzi samochodu, to cała „le-
genda” z miejsca by runęła. 

- Problem polega na tym, że skala tych oszustw 
jest ogromna i sprowadza się do tego, że to nie 
jest amatorskie działanie jednej czy dwóch osób, 
ale zorganizowany system, jak byśmy powiedzieli 
„telemarketingu” w którym jeśli nawet „legenda” nie 
„chwyci” w jednym, czy w trzecim przypadku, to 
za którymś razem uda się kogoś naciągnąć i to na 
taką sumę, że zrekompensuje to czas poświęcony 
na siedzenie przy telefonie i wymyślanie „legendy”. 
Robiliśmy taką akcje informacyjną, rozdawaliśmy 
seniorom kalendarze z informacjami jak nie stać 
się ofiarą przestępstwa i większość tych seniorów, 
z którymi mieliśmy wówczas kontakt, mówiła, że 
„do nich już dzwoniono w takim celu i nie dały się 
nabrać. To świadczy o tym, że jest bardzo szerokie 
grono osób, które zetknęły się z tym procederem, ale 
sobie same z tym poradziły lub np. dzwoniący wy-
czuł w rozmowie, że od tej osoby nic nie wyciągnie, 
ponieważ nie jest majętna albo nie posiada żadnych 
oszczędności. Niestety tylko niewielki odsetek ludzi 
zgłasza przypadki takich telefonów i dlatego nam 
trudno ocenić precyzyjnie skalę zjawi-
ska. W większości wybierane są oso-
by, które posiadają telefon stacjonarny, 
co świadczy, że oszuści korzystają ze 
starych książek telefonicznych i dzia-
łają na zasadzie zadzwonienia losowo 
i „złapania kontaktu”. Jak się nie uda, 
to dzwonimy do następnego.

- Aż trafimy na naiwnego…?

- Aż trafią na osobę, którą moż-
na zmanipulować. Dlatego należy być 
czujnym, ponieważ oszuści są zwykle 
dobrze przygotowani i odpowiednio 
przeszkoleni. Świadczy o tym historia 
pewnej kobiety. Otóż kilka lat temu 

przesłuchiwałem panią psycholog, która zawodowo 
zajmuje się szkoleniami z manipulacji ludźmi, a dała 
się oszukać metodą „na policjanta” na kwotę 80 tys. 
złotych. Jakim dobrym trzeba być manipulatorem, 
by oszukać kobietę, która dokładnie wie, jakich me-
chanizmów i argumentów trzeba użyć, by przekonać 
do swoich racji. Ona sama była później zdziwiona, 
że dała się w ten sposób oszukać. Zawiadomienie 
o popełnionym przestępstwie przyjmowałem ponad 
cztery godziny, wspólnie analizowaliśmy, minuta po 
minucie kolejne etapy tej konwersacji. Ta wspólna 
analiza tego zdarzenia wiele nam pomogła, między 
innymi doszliśmy do wniosku, że część tych rozmów 
prowadzonych jest z zagranicy. 

- W takim razie jak należy się ustrzegać tego 
typu oszustw ?

- Przede wszystkim nie działać pod wpływem 
emocji i w pośpiechu.

Jeśli ktoś do Ciebie zadzwoni i będzie w ten 
sposób chciał cię oszukać nie podejmuj decyzji po-
chopnie, usiądź policz do dwudziestu i zastanów się 
komu zaufanemu możesz opowiedzieć o tej sytuacji. 
Skontaktuj się z kimś bliskim dziećmi, sąsiadami  
i opowiedz im o całej sytuacji; 

- pod żadnym pozorem nie przekazuj pienię-
dzy czy kosztowności obcym osobom;

- nigdy nie podawaj swoich danych - wieku, 
adresu, sytuacji materialnej, numeru konta czy 
hasła;

- jeśli rzeczywiście chcesz pomóc najbliż-
szym, spotkaj się z nimi osobiście, będziesz 
miał pewność, że pieniądze nie trafią w niepo-
wołane ręce.

Przypominamy!

Policjanci nigdy nie informują osób postronnych o podej-
mowanych działaniach, a szczególnie o tajnych akcjach. 
Nigdy nie odbierają i nie przekazują pieniędzy. Jeśli od-
bierzemy telefon i nasz rozmówca będzie przedstawiał się 
jako np. funkcjonariusz czy inny pracownik instytucji i pojawi 
się temat związany z koniecznością przekazania przez nas 
pieniędzy na jakikolwiek cel, natychmiast dzwońmy pod 
numer alarmowy 112, co pozwoli na kontakt z prawdziwymi 
policjantami. Upewnijmy się jednak, że poprzednia rozmo-
wa została rozłączona lub zadzwońmy z innego aparatu 
telefonicznego.
Dobrze jest znać swojego Policjanta dzielnicowego i posia-
dać do niego numer telefonu jak również numer telefonu 
do oficera dyżurnego najbliższej jednostki Policji. 
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